
Қасым-Жомарт Тоқаев Қа-
зақстан Республикасы Ішкі істер 
министрлігі Ұлттық ұлан құры-
лымының Алматы облысындағы 
Жауынгерлік және әдістемелік 
дайындық орталығында &ткен 
«Қайсар-2021» жедел-тактикалық 
оқу-жаттығуларына барды.

Мемлекет басшысына арнайы 
жасақ қызметкерлерінің қоян-
қолтық ұрысқа дайындығы к&р-
сетілді. Президент жаттығу жүйе-
лері, биікке &рмелеу қабырғалары 
және оқу орталығының мультиме-

дия лық мылтық ату полигонын 
аралады.

Жоғарғы Бас қолбасшы әс-
керилер алдында с&йлеген с& зін де 
Қазақстанның мықты мем лекет 
болып қалыптасуына құқық 
қорғау органдары елеулі үлес 
қосып жатқанын атап &тті.

Президент құқық қорғау ор-
ган дарында қызмет ету фи зи-
калық және психологиялық 
қысымға ұшы ратады, тіпті кейде 
жеке &мі ріне де қауіпті екеніне 
тоқталды.

Қасым-Жомарт Тоқаев бүгінгі 
жедел-тактикалық жаттығуларға 
баға бере келе, Ішкі істер ми нис-
трлігі түрлі дағдарыстардың алдын 
алуға және жолын кесуге тас түйін 
дайын екендерін к&рсетті деді. 
Мемлекет басшысы осы жетіс-
тіктермен тоқтап қалуға болмай-
тынын, халықаралық озық тә-
жіри бені мұқият зерделеп, отан-
дық мамандарды дайындау 
жүйесін дәйекті түрде жетілдіру 
қажет екеніне тоқталды.

– Халықаралық ахуалдың 
шиеленісуі жағдайында біздің 
күштік құрылымдар мейлінше 
ұтқыр болуы тиіс. Ауғанстандағы 
жағдайға байланысты қоғамда 
алаң даушылық артып келе жатқа-
нын к&ріп отырмыз. Бұл оқиғалар 
Қазақстанға тікелей қауіп т&ндір-
мейді. Алайда белгілі бір дәрежеде 
қатері бар. Сондықтан біз жағ-
дайды мұқият бақылап, кез келген 
сын-қатерге лайықты жауап бе-
руге дайын болуымыз керек, – 
деді Жоғарғы Бас қолбасшы.

Жоғарғы Бас қолбасшыға Ішкі 
істер министрі Ерлан Тұрғымбаев 
ведомство қызметкерлерінің қо-
ғам дық қауіпсіздікті қамтамасыз 
ету бойынша тапсырмаларды 
орын дауға дайындығы туралы 
баян дап, арнайы әскери техника-
лар мен қару-жарақтардың үлгі ле-
рін к&рсетті. 6
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Президент «Қайсар – 2021» 
оқу жаттығуына барды

�асым-Жомарт То�аев 
Халы� әртісі �лібек Дінішевті 
«�аза�станны� Е�бек Ері» 
ата�ымен марапаттады. 

Мемлекет басшысы мәдениет 
майталманын мерейтойымен 
құттықтап, &нерге сіңірген еңбегін 
жоғары бағалады. 8лібек Дінішев-
тің жарты ғасырға жуық атқарған 
қызметіне ризашылығын білдірді.

– Қазақтың маңдайына біткен 
ең дарынды тұлғаларымыздың 
бірісіз. Бәріміз сізді мақтан тұта-
мыз. Қазақстанда да, шет мем-
лекеттерде де &зіңізді білмейтін 
адам жоқ. 8лемдік деңгейде сіздің 
&неріңізді бәрі жоғары бағалайды. 
Педагог ретінде де, қоғамдық жұ-
мыстарда да белсендісіз. Тәуелсіз 
еліміздің дамуына сіңірген ең-
бегіңіз орасан. Осы қызметіңізді 
ескере отырып, отандық мәде-
ниетті дамыту мен музыка &нерін 
дәріптеудегі айрықша еңбегіңіз 
үшін жоғары дәрежелі ерекшелік 
белгісі – «Қазақстанның Еңбек 
Ері» атағын беру туралы шешім 

қабылданды. Мен оны лайықты 
шешім деп есептеймін, – деді 
Қазақстан Президенті.

8лібек Дінішев Мемлекет бас-
шысына еңбегін бағалап, құрмет 

к&рсеткені үшін алғысын білдірді.
Қасым-Жомарт Тоқаев қа-

былдау соңында 8лібек Дінішевке 
денсаулық, кәсіби және қоғамдық 
жұмысына табыс тіледі.

Қасым-Жомарт Тоқаев бейне-
байланыс арқылы &ткен Ұжымдық 
қауіпсіздік туралы шарт ұйымы 
Ұжымдық қауіпсіздік кеңесінің 
кезектен тыс сессиясына қатысты.

Мемлекет басшылары Ауған-
стан дағы жағдай және оның 
ұйым ға мүше мемлекеттердің 
қауіп сіздігіне тигізер әсері туралы 
пікір алмасты. Сондай-ақ Орталық 
Азия аймағындағы сын-қатер-

лердің алдын алуға бағытталған 
іс-қимылдарды талқылады.

Қазақстан Президенті &з 
с&зінде барлық сын-қатерлерді, 
со ның ішінде терроризм мен экс-
тре мизмнің таралуы, қару-жарақ 
пен есірткінің заңсыз саудасының 
артуы, заңсыз к&ші-қон, босқын-
дардың жаппай қозғалысы, ай-
маққа деструктивті элементтердің 
енуі секілді мәселелерді кешенді 

түрде қарастыру керек екеніне 
назар аударды.

Осыған орай Қасым-Жомарт 
Тоқаев ұжымдық қауіп сіздік жүйе-
сін нығайтуға және ұйым ның 
шұғыл әрекет етуіне ба ғытталған 
бірқатар ұсыныс айтты.

ҰҚШҰ Ұжымдық қауіпсіздік 
кеңесінің кезекті сессиясы биыл 
16 қыркүйекте Душанбе қаласында 
&теді.

Жұмыс сапарымен Мәскеуге 
барған Қазақстан Президенті 
Қасым-Жомарт Тоқаев Ресей 
Президенті Владимир Путинмен 
кездесу &ткізді.

Күн тәртібінде Ауғанстандағы 
жағдайға қатысты &ңірлік қауіп-
сіздік, сондай-ақ Қазақстан мен 
Ресей арасындағы ынты мақтастық 
және интеграциялық байланыстар 
аясындағы &зара іс-қимыл мәсе-
лелері қаралды.

Мемлекет басшысы Ресей 
Президентіне Мәскеуге ша қыр-

ғаны үшін алғыс білдірді. Қазақстан 
Президенті екі ел ара сындағы бар-
лық бағыттағы &зара ынтымақтас-
тыққа жоғары баға берді. Владимир 
Путин екі ел ара сын дағы тығыз 
байланыстарды атап &тті.

Қасым-Жомарт Тоқаев екі-
жақты сауда-экономикалық бай-
ланыстар мен &ңіраралық қа ты-
настарды нығайтуды қол дады.

Ресей Президенті &з кезегінде 
жаһандық және аймақтық қауіп-
сіздіктің &зекті мәселелеріне ерек-
ше мән берді.

Қасым-Жомарт Тоқаев туын-
дап отырған сын-тегеуріндерге 
бай ланысты екі ел арасындағы 
&зара іс-қимылдардың маңызды 
екенін атап &тті.

– Шын мәнінде, біз қауіпсіздік 
мәселесіне қатысты саясатымызды 
үнемі кеңесіп жүргіземіз. Бұл мә-
селе, әсіресе Ауғанстандағы жағ-
дайға келгенде аса &зекті. Алдағы 
іс-қимылдарымызды жүйелеу 
үшін Сіздің осы жағдайға қатысты 
пікіріңізді білгім келеді, – деді 
Қазақстан Президенті.

Әлібек Дінішев – Еңбек Ері

ҚАУІПСІЗДІК КЕҢЕСІНІҢ 
СЕССИЯСЫНА ҚАТЫСТЫ

ҚАСЫМ-ЖОМАРТ ТОҚАЕВ 
ПУТИНМЕН КЕЗДЕСТІ

«Талибан» �оз�алысыны� (�аза�станда тыйым салын�ан "йым) �азіргі мәлімдемелеріне 
�араса�, олар билік етуге "за� уа�ыт�а келгендей. %ткен аптада саясатыны� негізгі ба�ыттарын 
да жариялап *лгерді. Алайда ау�ан хал�ы �олына �ару "стап, әткеншек к0ргеніне балаша 
�уанатындардан жа�сылы� к*тіп отыр�ан жо�. Шамасы келсе, аман �алатын жа��а �ашып 
�"тылма�шы. Я�ни, бос�ындарды� жа�а легі лап бермекші деген с0з. Егер Ау�анстан ж"рты 
Орталы� Азия елдеріне бет алса, бос�ындар �аза� жеріне жете ме? Жетсе, 4кімет оларды  
�абылдай ма?   

Ауғаннан ел ауа ма?

�аза�стан Президенті 6�Ш6 6жымды� �ауіпсіздік ке�есіні� кезектен тыс сессиясына 
�атысты. Б"л туралы А�орданы� баспас0з �ызметі хабарлады.

�асым-Жомарт То�аев Ресей Федерациясыны� Пре зиденті Владимир Путинмен кездесті. 
Б"л туралы А�ор да ны� баспас0з �ызметі ха бар лады.

Елбасы Сұлтан Оразалиннің  дүниеден �туіне байланысты марқұмның отбасы мен туған-туыстарына к�ңіл 
айту жеделхатын жолдады. 

Қазақстанның Тұңғыш Президенті белгілі жазушы, сыншы, тележурналист, Қазақстанның еңбек сіңір-
ген қайраткері Сұлтан Оразалиннің дүниеден &туіне байланысты ауыр қайғыға ортақтасып, к&ңіл айтты.

«Сұлтан Шәріпұлы бүкіл саналы ғұмырын әдебиет пен мәдениетке, әсіресе қазақ телевизиясы мен 
радиосының &ркендеуіне арнады. Сонымен қатар егемендік жылдары бірқатар жауапты мемлекеттік қыз-
меттерді де абыроймен атқарып, қаламгерлік пен қайраткерліктің тізгінін тең ұстаған талантты тұлға, май-
талман маман болатын. Оның қоғамдағы к&кейкесті мәселелерді арқау етіп, әлеуметтік астарын аша білген 
айшықты авторлық бағдарламалары мен әдеби-мәдени хабарлары, танымдық телеқойылымдары, мазмұн-
ды кітаптары қашанда &з құндылығын жоғалтпасы анық», – делінген жеделхатта.

Елбасы шебер ұйымдастырушы, сұңғыла сұхбатшы ретінде к&пшіліктің ықыласына б&ленген абзал 
азаматтың ғибратты ғұмыры мен жарқын бейнесі жұртшылық жадында әрдайым сақталатынына сенім 
білдірді.

Көңіл айтты

Президент Қасым-Жомарт Тоқаев белгілі жазушы, қоғам қайраткері Сұлтан Оразалиннің отбасы мен 
жақын туыстарына к�ңіл айтты. Бұл туралы Президенттің баспас�з хатшысы Берік Уәли Facebook-тегі па-
рақшасында жазды. 

«Белгілі жазушы, Қазақстанның еңбек сіңірген қайраткері, Қазақ телевизиясының құрметті ардагері, 
Халықаралық телевизия және радио академиясының академигі Сұлтан Оразалиннің дүниеден &туіне 
байланысты к&ңіл айтамын. Сұлтан Шәріпұлы отандық телеарнада жемісті жұмыс істеп, ұлттық құн-
дылықтардың қайта жаңғырып, к&гілдір экранда насихатталуына мол үлес қосты. Саяси-әкімшілік қы-
зметті де абыройлы атқарды. Авторлық құқық, мемлекеттік тілдің мәртебесін арттыру, ұлттық саясат, 
терминология мен ономастика мәселелерін к&теріп, к&кейкесті ойлары мен ұтымды бастамаларын қоғам 
назарына ұсынды. Қарымды қаламгер ретінде шығармашылық жолда да табысты еңбек етті. Bнегелі 
ғұмыр кешіп, соңына әдеби мол мұра қалдырған Сұлтан Шәріпұлының жарқын бейнесі ұмытылмайды. 
Марқұмның иманы саламат, жаны жәннатта болсын», – деп жазылған Президенттің жеделхатында.

Мемлекет басшысы – �а за�стан �арулы К*штеріні� Жо-
�ар�ы Бас �олбасшысы «�ай сар-2021» о�у-жатты �уы на 
барды. Б"л туралы А�ор даны� баспас0з �ызметі хабарлады.

Бүгінде Кабул әуежайы әлі де 
АҚШ әскерилерінің қорғауында. 
8уежай – стратегиялық нысан, 
барлық әуе қатынасы осы жер 
арқылы &теді. «Талибан» билікке 
келгелі оның маңызы арта түсті. 
Қаба сақал қарулы кісілердің 
билігінен қашқан ауған халқы кез 
келген ұшаққа отырып, шетелге 
к&шуге даяр. Мүмкіндік болса, 
АҚШ-ты бетке алмақ. Жақында 
әуежайды қоршаған темір сым 
арқылы нәрестесін АҚШ жауын-
герлеріне беріп жатқан ауған-
дықтардың суреті әлем медиа-
сында тез таралып кетті. Шетелге 
&зім кетпесем де, балам жетсін 
деген аналардың әрекеті екені 
к&рініп тұрды.



�асым-Жомарт То�аев 
Алма ты облысына  іссапар-
мен барды. Б�л туралы А�ор-
да ны� баспас�з �ызметі ха-
барлады. 

 �уелі «Маревен Фуд Тянь-
Шань» кәсіпорнына барды. Мем-
ле кет басшысына кәсіпорынның 
мүмкіндіктері туралы мәлімет 
берілді. Компания басшылығының 
мәліметіне сәйкес 4,5 гектар 
аумақты алып жатқан кәсіпорынға 
30 миллиард теңге инвес тиция 
салынған. Компания Жапония, 
Швейцария және Германиядан 
әкелінген инновациялық құрыл-
ғы  лармен тез дайындалатын азық-
түлік +німдерін  шы ғара ды. Жылы-
на 85 мың тонна +нім шығаруға 
мүм кіндігі бар. Қазір кәсіпорын 
500 миллион қаптама шы ғарса, 
соның 70 пайызы экспортталады.

«Маревен Фуд Тянь-Шань» 
ЖШС 670 адамды жұмыспен 
қамтып отыр. Оның 95 пайызы 
жақын маңдағы елді мекендердің 
т ұ р ғ ы н д а р ы .  Б ұ д а н  к е й і н 
Қасым-Жомарт Тоқаевқа облыс 
әкімі Амандық Баталов +ңірдегі 
жүзеге асырылып жатқан инвес-
тиция лық жобалар мен облыстың 
әлеуметтік-эко номикалық дамуы 
туралы есеп берді.

Қасым-Жомарт Тоқаев Алматы 
облысына сапары барысында Іле 
ауданындағы «Лукойл Лубрикантс 
Орталық Азия» жауапкершілігі 
шек теулі серіктес тігінің жағармай 
шығаратын зауытында болды. 
Мем ле кет басшысына жұмыс 

барысы мен шығарыла тын +німдер 
к+рсетілді. Зауытты аралап к+рген 
Пре зидент компанияның жұмыс-
тарына оң баға беріп, табысты 
дами берулеріне тілектестік 
білдірді.

Сондай-ақ Мемлекет басшысы 
Dolce кәсіпорнына барды.Ком-
пания басшылығы Dolce кәсіп-
орны ның ел нарығында 1998 жыл-

дан бері жұмыс істеп келе жатқа-
нын айтты. 372 адам еңбек етіп 
жатқан кәсіп орын 160-тан астам 
+нім шығарады. Олардың ара-
сында қазір аса қажет меди цина-
лық қолғаптар, үш және т+рт қа-
батты бетперделер, халаттар, дәрі-
дәрмектер бар.  Алматы об лысында 
коронавирусқа қарсы іс-шаралар 
аясында қысқа мер зімде 200 т+сек-
тік жұқпалы аурулар ауруханасы 
салынып, 180 жедел жәрдем к+лігі 
және 12 жылжымалы медициналық 
кешен сатып алын ған. Облыстың 
17 ауруханасы оттегі стансаларымен 
қамтамасыз етіл іп, т+сек-орын-
дардың 45 пайы зы оксигено-
терапиямен қам тылған. 17 ком-
пьютерлік томо граф, 53 рентген, 
75 Хай Флу, 606 жел дету аппараты 
жұмыс істеп тұр.

Қасым-Жомарт Тоқаев облыс 
басшылығына +ңір дегі  эпи-
демиологиялық жағдайды үнемі 
бақылауда ұстауды, вакцина салу 
жұмысын жеделдетуді тап сырды.
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Алты мектеп жабылды
С�О ��ірлік коммуникаци-

ялар �ызметінде �ткен бри-
фингте жа�а о�у жылына 
дайын ды� барысы айтылды. 
Облысты� Білім бас�армасы 
басшысы Г*лмира Кәрімова-
ны� айтуынша, ��ірде 75 316 
о�ушы бар. Б�л �ткен жылмен 
салыстыр0анда 2,5 мы�0а 
к�п.

Сондай-ақ  алғаш рет 8 мың 
бүлдіршін бірінші сыныпқа 
барады. Оның жартысынан астамы 
Петропавлдың үлесінде. Ал +ңірде 
472 мектеп жұмыс істесе, жаңа оқу 
жылында 6 мектеп жабылды. 
Олар дың қатарында Ақжар ауда-
нын дағы 1 мектеп, Аққайың ауда-
нында – 1, Есіл ауданында – 1, 
Жам был ауданында – 2, Қызылжар 
ауданында 1 мектеп жұмысын тоқ-
татқан. Бұл бастауыш мектептерде 
небәрі 4 оқушыдан ғана оқыған. 
«Облыстағы мектептердің 78 %-ы 

шағын жинақты мектептер. Жаңа 
оқу жылында 298 елді мекеннен 
2 074 баланы тасымалдау жоспар-
ланған, оның ішінде күн сайын 
1 261 оқушы, апта сайын 813 оқу-
шы тасымалданады. Бұл мақсатқа 
124 авток+лік бар, оның 42-сі был-

тыр, 18-і биыл сатып алынды», – 
дейді Гүлмира Кәрімова. Сонымен 
бірге басқарма басшысы егер 
оқушы немесе мұғалім вирус жұқ-
тырса, сынып қашықтан оқыту 
фор маты на к+шеді. 

Ж.МҮСІЛІМ

Ауғанстаннан тағы 
бір ұшақ келді

Ау0анстаннан Б44 �ызмет-
керлері мінген екінші рейс 
�аза�стан0а келді. Бортта 108 
адам бар. Б�л туралы �аза�-
стан да0ы Б44 баспас�з �ыз-
меті хабарлады.

«БҰҰ қызметкерлері мінген 
екінші рейс келді. Бортта 108 адам 
бар. Барлық орналастыру мәліметі 
бұған дейін баспас+з брифингінде 
айтылған ақпаратпен бірдей. 
Олар дың Қазақстанға келуіне 
кеткен барлық шығын БҰҰ есе-
бінен т+ленеді», – деді БҰҰ баспа-
с+з қызметіндегілер.

Айта кетейік, 18 тамызда 
UNAMA қызметкерлері бар алғаш-
қы борт Алматы әуежайына қонған 
болатын. Келген қызметкерлер 
халықаралық дипломат, БҰҰ пас-
порт иегерлері.

Ж.НҰРЛАНҰЛЫ

Қасым-Жомарт Тоқаевтың Алматыдағы жұмыс 
сапары қаланы абаттандыруға бағытталған жобалар-
мен танысудан басталды.

Бақытжан Сағынтаев Мемлекет басшысына қала-
ның полиорталық моделін қалыптастыруды к+здейтін 
«Жаңа Алматы» бағдарламасы туралы баяндады. Бұл 
жоба қала тұрғындары үшін +мір сүруге қолайлы 
жағдай жасап, олардың еркін демалуына жаңа қоғам-
дық кеңістіктер құруға бағытталған.

Мемлекет басшысы әкімнің есебін тыңдағаннан 

кейін барлық жобалар қалада қауіпсіз орта қалып тас-
тырып, шаһардағы +сімдіктер қорын сақтап қа лу ға 
бағытталуы қажет екенін атап +тті. Президент құ ры-
лып жатқан жаңа саябақтар жер гілікті тұрғын дар дың 
демалысына ыңғайлы болуы керек деп есептейді.

Қасым-Жомарт Тоқаев жалпы қалада жүргізіліп 
жатқан жұмыстарға оң баға берді. Қала басшысына 
әр ауданда тұрғындардың демалысы мен еркін жүріп-
тұруына қолайлы заманауи алаңқайлар салуға к+ңіл 
б+луді тапсырды.

Атқарылған жұмыстарға 
оң баға берілді

Аймақтың дамуымен 
танысты

ІІМ Криминалды� полиция 
департаменті басты0ыны� 
орынбасары �анат Н�рма0ам-
бетов елімізде �рлан0ан к�-
лік терді� �алай сатылатынын 
т*сіндіріп берді.

«Бүгінде ең к+п таралған түрі 
лизинг, несие және автомобильді 
жалға алу болып отыр. Мәселен, 
соңғы уақытта Ресей Федерация-
сымен +зара іс-қимыл барысында 
мұндай жағдайға тап болатындар 
к+бейіп тұр. Ресейде алаяқтар 
к+лікті лизингке сатып алады да, 
бірінші айында лизингті немесе 
несиені т+лейді. Ал одан кейін 
машинаны Қазақстан аумағына 
айдап келіп, оны біздің аумақта 
с а т ы п  ж і б е р е д і  ә р і  б і з д і ң 
республиканың атына рәсімдейді», 
– деді Қанат Нұрмағамбетов Ішкі 
істер министрлігіндегі брифинг 
барысында БАҚ +кілдерінің 
сауалына орай.

Ал Ресейде лизинг компаниясы 
несие т+ленбей қалғаннан кейін 
к+лікті іздеп таппай қалады.

«Лизинг т+лемі тоқтағаннан 
кейін ғана әлгі к+лікке іздеу жа-

рия ланады. К+лікті жалға алу ке-
зінде де қылмыскерлер дәл осын-
дай әрекетке барып жүргені белгілі 
болды», – деді ол.

Ж.НҰРЛАН

Ұрланған көліктер 
қалай сатылады?

=леуметтік желіде Шымкент �аласында0ы 
ауруханаларды� бірінде коронавирустан 
емделіп жат�ан нау�асты� хаты жарияланды. 
Хат авторы �зіне ауа жетпей, �иналып жат�а-
нын айтады.

Автор Instagram-дағы парақшасында хат жария-
лаған.

«Бұл хатты Шымкент қаласының коронавирустан 
емдеу орталығында Т.Орынбаев атындағы ЦГО-да 
жатқан науқас +з әйеліне жазған.

– Маған кислород жетпей жатыр. Бесконца 
кислород +шіріп жатыр. Мен +ліп қалатын шығар-
мын. Мені кислород бар жерге ауыстырыңдар. Басқа 
шыдай алар емеспін. P.S. Науқас қайтыс болды» деп 
жазған ол.

Жазба желі қолданушыларының қызу талқысына 
түсті.

Гүл БЕКЗАТ

Науқастың 
хаты жарияланды

Оның айтуынша, 1988 жылы 
туған ер адамға қатысты істі Ал ма-
лы ауданының полициясы терге-
ген. Сотталушының 2019 жылдың 
қаңтарынан бастап 2020 жылдың 
желтоқсанына дейін қылмыстық 
жоспар құрғаны хабарланды. Осы-
лайша, ер адам жол апаты кезінде 
сақтандыру үшін Алматы қаласы-
ның сақтан дыру компанияларынан 
заңсыз қаражат алып отырған.

�бдірахмановтың с+зінше, осы 
уақыт аралығында ол «8 жол апаты 
болды» деп сақтандыру компания-
ларынан 20 млн теңгеден астам 
ақша алған. Алматы қаласы Алма-
лы аудандық сотында Қылмыстық 
кодекстің 190-бабы, 3-б+лігі, 1 
және 4-тармақтары бойынша үкім 
шығарылған.

Г.БЕКЗАТ

Сақтандыру компанияларын 
алдаған алаяқ

Алматыда са�тандыру компанияларын алда0ан алая� сот-
талды. Б�л туралы Полиция департаменті басшысыны� орын-
басары Р*стем =бдірахманов Instagram пара�шасында хабар-
лады.

Мемлекет басшысы Алматы әкіміні� �аланы абаттандыру ж�ніндегі жобаларымен танысты. 
Б�л туралы А�орданы� баспас�з �ызметі хабарлады.



Парламент Мәжілісіні� де-
путаттары, «Nur Otan» пар-
тия сы фракциясыны� м�ше-
лері Берік Оспанов пен Фах-
риддин "аратаев Шымкент 
$аласына арнайы ж&мыс 
сапары барысында "аратау 
а у д а н ы н д а  о р н а л а с $ а н 
Shymkent City ша(ынау да-
нында(ы к)п$абатты т&р(ын 
�й кешендеріні� $&рылыс 
ж&мыстарымен танысты. 

Бүгінде «Damdes Құрылыс in-
vest» ЖШС Shymkent City ша-
ғынауданындағы он қабатты 
6 тұрғын үйдің (№1,10,9,8,7,6) құ-
рылыс-монтаж жұмыстарын жүр-
гізіп жатыр. Нысан инвестициялық 
жоба ретінде Shymkent әлеуметтік 
кәсіпкерлік корпорациясы» АҚ-
мен «Damdes Құрылыс invest» 
ЖШС арасындағы келісімшарт 
негізінде жүзеге асырылып жатыр. 
Тұрғын үйдің жалпы аумағы – 
29 622 шаршы метр (420 пәтер). 
Қазір нысандардың қар жы лан-

дыру үлесі 75%, яғни 4,2 млрд 
теңге. 

Аталған к:пқабатты тұрғын 
үйлер – «Шаңырақ 5-10-20», «5-
20-25», сондай-ақ «7-20-25» бағ-
дар ламасы бойынша сату жоспар-
ланып отыр. 

Тұрғын үй кешендерінің бү-
гінгі құрылыс барысымен та-
нысқан Мәжіліс депутаты Берік 
Серікұлы тұрғын үй нысандарына 
мемлекет бюджетінен де қар жы-
ландыру қарастырылған дықтан, 
әлеуметтік мәселелерді де на-
зардан тыс қалдырмау қажетін 
баса атап :тті. Соның ішінде, са-
лынып жатқан 420 пәтердің ара-
сынан тұрмысы т:мен отбасылар 
мен мүмкіндігі шектеулі, әлеу мет-
тік әлсіз топтағы азаматтарға да 
баспана қарастырылу керегін тілге 
тиек етіп, алдағы уақытта бұл мә-
селенің оңтайлы шешілу жолда-
рын нақты қолға алатынын жет-
кізді. 

=з кезегінде мердігер мекеме 
басшысы құрылыс материал-

дарының күрт қымбаттауына 
байланысты тұрғын үй бағасының 
:сетінін ашық атап :тті. 

Бұл мәселеге қатысты Мәжіліс 
депутаты Фахриддин @бдінабиұлы 

тұрғын үй салуға қажетті құрылыс 
материалдарының басым к:п-
шілігі отандық болғанына қара-
мастан, бүгінде баспана баға-
сының :суіне алаңдаушылық 
білдіріп, Мәжіліс отырыстарында 
бұл мәселені к:теру арқылы на-
рықтағы бағаның тұрақсыздығын 
анықтайтынын алға тартты. 

Сондай-ақ халыққа барынша 
қолайлы жағдай жасалу қажеттігін 
жеткізіп, к:лік тұрағы мен балалар 
ойнайтын алаңшаның орналасу 
аймағын қайта қарастыру бойын-
ша да ұсыныстарын білдірді. 

Алдағы уақытта Мәжіліс де пу-
таттары тарапынан білдірілген 
ұсыныстар Шымкент қаласының 
әкімі, «Nur Otan» партиясы фи лиа-
лының т:рағасы Мұрат @йтеновтің 
назарына ұсынылып, жан-жақты 
талқылану жоспар ланып отыр. 

Бүгінде мұндай к:пқабатты 
тұрғын үйлердің бой к:теруі халық 
саны артқан мегаполистегі бас-
пана мәселесінің оңтайлы ше-
шілуіне айрықша ықпал етіп отыр.

Назгүл НАЗАРБЕК,
Шымкент қаласы
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«Елбасы, партия К:шбасшысы 
Нұрсұлтан Назарбаевтың тапсыр-
масы бойынша қабылданған Жол 
картасы аясында сайлауалды бағ-
дарламаларды орындауға ерекше 
к:ңіл б:лінді. Мемлекет басшысы 
Қасым-Жомарт Тоқаев Токиода 
:ткен Олимпиада қорытынды-
сынан кейін отандық спорттағы 
жедел және тиімді реформалардың 
қажет екенін атап :тіп, бұқаралық 
және балалар спортын дамытудың 
маңызына ерекше мән берді», – 
делінген хабарламада.

Енді елімізде балалар мен жас-
:спірімдерге арналған спорт клуб-
тары барлық тірек ауылдарда 
ашыл мақ. Жаттықтырушы-оқыту-
шылардың жалақысы биыл 1,5 
есеге, ал 2023 жылға қарай 2 есеге 
к:бейеді. Денешынықтыру пәнінің 
мұғалімдеріне мектепте спорт сек-
цияларын ұйымдастырып, оны 
жүргізгені үшін лауазымындағы 
ба залық жалақысына 100% м:л-
шерінде қосымша ақы т:ленеді.

Биылдың :зінде барлық ірі ау-
дан орталықтарында 127 мың спорт 
секцияларын ашу жоспар ланған. 
22 мыңнан астам балалар үйірме-
сінің жұмысы қайта жан данатын 
болады. @рбір ауылдық округте осы 
жылы 3 мың спорт нұс қаушысы 
лауазымын енгізу к:зделіп отыр.

=ңірлерде де спорттық инфра-
құрылымды дамытуға ерекше к:-

ңіл б:лінеді. Мысалы, Қостанай 
облысының Лисаков қаласында 
алғаш рет жалпы ауданы 2 мың 
шаршы метрден асатын теннис 
орталығы ашылды. Алматы об-
лысына қарасты Райымбек ау да-
нының Нарынқол және Балқаш 
ауданының Бақанас ауылында 
әрқайсысы 180 орындық екі де-
нешынықтыру-сауықтыру кешені 
пайдалануға берілді. 

Ұлттық спорт түрлері де на-
зардан тыс қалмай, жаңа серпін 
алмақ. «Nur Otan» партиясы бұдан 
былай ат спорты түрлерін (бәйге, 
к:кпар, аударыспақ, теңге ілу, жам-
бы ату), қазақша күрес, құс бегілік, 
садақ ату, тоғызқұмалақ, асық ату, 
арқан тарту тәрізді спорт бағыт-
тарын қолдайды. Биылдан бастап 
олар денешынықтыру са бақта-
рында міндетті компонент ретінде 
ен гі зілмек. 

Мадияр Т�ЛЕУ

Жамбыл облысына ж&мыс 
сапарымен бар(ан Парламент 
Мәжілісіні� депутаты, «Nur 
Оtan» партиясы депутатты$ 
ф р а к ц и я с ы н ы �  м � ш е с і 
Нәзилә Разза$ Жуалы ауданы 
Алатау ауылында(ы 100 орын-
ды$ мектепті� $&рылысымен 
танысты. 

Биыл сәуірде басталған құры-
лыс жұмысын 2022 жылдың мау-
сымында аяқтау жоспарланған. 
Жаңа білім нысанында балалардың 
сапалы білім алуына барлық жағ-
дай жасалмақ. Мектепте оқу ка-
бинеттерімен қатар, маталар мен 
тех нологияларды :ңдеу шеберха-
насы, металл және ағаш ж:ніндегі 
аралас шеберхана, спорт залы, 
мәжіліс залы, 30 орындық асхана, 
компьютерлік сыныптар, меди-
цина кабинеті болады. 

Жалпы, биыл облыста 10 жаңа 
мектеп оқушыларды қабылдауға 
дайын. Биыл 23 білім нысанының 
құрылысын жүргізуге қаржы қа-
рас тырылса, оның 11-і осы оқу 

жы лында қолданысқа беріледі деп 
күтіліп отыр. Бұл 1 апатты, 3 үш 
ауы сымды, орын тапшылығы бар, 
2 тозығы жеткен мектептің мәсе-
лесін шешуге мүмкіндік береді. 
Сондай-ақ биыл 16 білім нысанына 
күрделі ж:ндеу жұмыстары жүр-
гізіліп жатыр. Халық қалаулысы 
«Nur Otan» партиясының «=зге-
рістер жолы: әр азаматқа лайықты 
:мір» сайлауалды бағдарламасында 
білім саласы басым бағыттардың 
бірі екенін атап :тіп, мемлекет қар-
жысына салынып жатқан нысан-
ның сапасына ерекше мән беруді 
тапсырды. 

Сонымен қатар Мәжіліс депу-
таты сала басшыларының :тініш-
теріне құлақ түріп, білім саласын-
дағы мәселелерді назарға алатынын 
жеткізді. Нәзила Раззақ жаңа оқу 
жылы дәстүрлі форматта жүр гі-
зілетіндіктен, білім мекеме лерінде 
санитарлық құралдардың толық 
болуы мен талаптардың қатаң 
сақталуы керегін ескертті.

              
М.ЖАЛҒАСҰЛЫ

Бұқаралық спортты 
дамыту жүзеге аспақ

Мектеп құрылысын 
тексерді

«Nur Otan» партиясы «4згерістер жолы: әр азамат$а ла йы$-
ты )мір!» сайлауалды ба(дарламасыны� аясында б&$аралы$ 
және балалар мен жас)спірімдер спортын дамытуды $ол(а 
алма$. Партияны� баспас)з $ызметіні� хабарлауынша, осы 
уа$ыт$а дейін кәсіби спорт клубтарына ж&мсал(ан $аржы енді 
е� алдымен балаларды денешыны$тыру(а баулып, б&$аралы$ 
спортты насихаттау(а ба(ытталатын болады.

Депутаттар Шымкентке барды

1974 жылы дүниеге келген Т:-
леген Теміржанұлы – осы ауылдың 
тумасы. Алғаш рет әкім болып 
сайланып отырған азамат мектепті 
осы ауылдан бітіріп, еңбек жолын 
да осында бастаған екен. «Еңбек 
жолымды 1993 жылы ауылдағы 
мек тепте денешынықтыру пәнінің 
мұғалімі болып бастадым. 1995 жы-
лы отбасы жағдайымен Қара ған-
дыға к:шіп, сондағы №39 орта 
мектепте дене тәрбиесінен сабақ 
бер дім. Екі жылдан кейін Семейдің 
іргесіндегі Озерка ауылдық окру гі-
не қарасты Талица ауылына қоныс 
аудардық. @уелі осындағы мектепте 
он жылдан астам уақыт денешы-
нықтыру пәнінің мұғалімі, содан 
соң 8 жылдай директордың тәрбие 
ісі ж:ніндегі орынбасары қызметін 
атқардым. Осы жұмыста жүрге-
німде :зім туып-:скен ауылдың 
жас тары, бірге оқыған сыныптас-
тарым хабарласып, Семейде кез-
десіп, әңгімелестік. @ңгіме үстінде 
«Ауылға келсең. Ауылдағы мектепті 
к:терейік. Директор тұрақтамай 

кетті. Қиын болып тұр» деген ұсы-
ныс айтты. Бұл 2018 жыл болатын. 
=з ауылдастарың шақырып отырса, 
қалай бас тартасың?! Бәрін тастап, 
туған жерге тарттым. Бір жыл салт 
жұмыс істеп, 2019 жылы отбасымды 
к:шіріп әкелдім. Осы ауылдың 
әкімі болып сайланғанға дейін мек-
теп директоры қызметін атқардым. 
Негізі, әкім болу мүлде ойымда жоқ 
еді. Ауылдың жастары, тұрғындары 
«сіз әкім болыңызшы» деп :тініш 
жасағаннан кейін тәуекелге бел 
буып, сайлауға түстім», – дейді ол.

=зімен бірге екі үміткер бағын 
сынапты. Ауыл тұрғындары бұрын-
соңды әкім қызметін атқармаса да, 
Т:леген Құсайыновқа үлкен үміт 
артып, сенім білдіріпті. Осылайша, 
ол халықтың 94,5 пайыз дауысымен 
800-ден астам тұрғыны бар Алғабас 
ауылының әкімі болып сайланады. 
Сайлауалды бағдарламасына ауыл-
дағы к:п жыл бойы шешімін тап-
пай қордаланған мәселелерді ен-
гізеді. «Жасыратыны жоқ, ауылда 
халықты толғандырған мәселе аз 

емес. Соның бірі – жарық. Ауылда 
қатты жел соғып, найзағай жар-
қыл даса жарық с:ніп қалады. 
Содан кейінгі үлкен мәселе – ауыз-
су. Алғабаста әлі күнге дейін бұл 
мә селе шешімін таппаған. Елді 
ме кендегі дәрігерлік амбулатория 
да әбден ескірген. Суық. Күрделі 
ж:ндеуді қажет етеді. Жаңадан 
салса да артық етпейді деп ойлай-
мын. Мал дәрігерлік пунктінің 
жағдайы да мәз емес. Ескі, суық. 
Тозып тұр әбден. Сосын ауылға 
балалар ойнайтын алаңдар қажет. 
Екі алаң салсақ жақсы-ақ болар еді. 
Ауылдың екі жақ шетіндегі қоқыс 
т:гетін алаңның да күйісі кетіп 

қалған. Халық қоқысты бейберекет 
т:ге берген. Ауыл к:шелерінде жа-
рық та жоқ. Шамдар орнатылмаған. 
Ауылдағы шаруа қожалықтарының 
да шешілмей жатқан мәселелері 
бар. Егер шаруа қожалықтары 
ауыл ға к:мектессе, жақсы инвес-
тиция ғой. Бағдарламамда осындай 
ең :зекті, ең :ткір деген мәселелерді 
к:тердім. Алдағы т:рт жыл к:ле-
мінде шама-шарқым жеткенше 
осы мәселелерді шешуге бар қа-
жыр-қайратымды жұмсайтын 
боламын. «Ұрыста тұрыс жоқ» де-
гендей, қазір жұмысқа қызу кірісіп 
жатырмын. Ең әуелі ауылдағы 
ша руа қожалықтарының барлығын 

аралап шықтым. Ауыл халқымен 
кездесіп, мекемелердің жұмысымен 
таныстым. Дәл қазір :рт с:ндіру 
к:лігінің мәселесімен айналысып 
жа тырмын. =рт с:ндіру к:лігі 
деген аты ғана, дұрыс жүрмейді. 
Жүргенінен тұрғаны к:п. 36 жыл 
болыпты пайдаланылып жүргеніне. 
Осыны бір жағына шығару керек. 
Ауылымыз кішкентай, :з бюдже ті-
міз жоқ. Сондықтан Семей әкім ді-
гіне :тінім берсем бе деп отырмын. 
Алғабасқа жақын Берікқара деген 
жерден кен орны ашылып жатыр. 
Құрылыс жұмыстары басталып, 
ауыл жастары сол жаққа жұмысқа 
ор наласуда. Бұл да ауылға :з к:-

мегін тигізеді деп ойлаймын», – 
дейді Алғабастың жаңа әкімі. 

Сайланғанына бір ай да толма-
ған ауыл әкімінің жоспары к:п. 
Ауылда қараусыз қалған екі қабатты 
ин тернат бар екен. Қазір осы 
ғимарат ты қайта жаңғыртып, бір 
қабатында әртүрлі спорттық, :нер 
үйірмеле рін, тағы бір қабатында 
балабақша ашу үшін жүгіріп жүрге-
нін жеткізді. «Алғабас ауылының 
халқы ұйым шыл. Сол ұйымшылды-
ғы ғой, мені сонау жерден шақыртып 
алғаны. Ауыл тұрғындары негізінен 
мал шаруашылығымен айналысады. 
Отыз алты шаруа қожалығы бар. 
Алғабастағы негізгі жұмыс к:зі – 
мектеп, дәрігерлік амбулатория, 
ветеринарлық пункт. Мектепте 200-
ден астам оқушы бар. 2018 жылы 
осында директор болып келгенде 
мектептің үшінші қабаты жабық 
тұрды. Кірпішпен жауып тастапты. 
Былтыр қайта ашып, үшін ші 
қабатты іске қостық. Мұ ғалімдерге 
дұрыс кабинет бердік. Мектептің 
материалдық-техни калық базасын 
нығайттық. Үш жылдағы осындай 
жұмыстарымыз ды к:рген ауыл 
тұрғындары «Мек тепті к:тердің, 
енді ауылды к:тер» деп әкім 
қызметін сеніп тапсырып отыр. 
Ауылдың ақсақалдары ақ батасын 
берді. Халықтан үлкен емеспіз. Енді 
тек жұмыс істеу ке рек», – дейді ауыл 
әкімі.

А.�БІЛ,
Шығыс Қазақстан облысы

Тұрғындардың тілегімен әкім болған азамат
Осыдан бір ай б&рын )ткен ауыл әкімдеріні� сайлауында 

халы$ты� тікелей дауыс беруімен Шы(ыс "аза$станны� 77 
ауы лында әкімдер сайланды. Облысты$ сайлау комиссия-
сы ны� &сын(ан мәліметтеріне с�йенсек, )�ірде жа�адан 
сай лан(ан әкімдерді� 60-ы «Nur Otan», 11-і «Ауыл», екеуі 
ADAL пар тияларынан және бір-бір адам «А$ жол» мен "аза$-
стан ны� Халы$ партиясынан &сыныл(ан. Сонымен $атар 
)зін-)зі &сыну ар$ылы екі әкім сайлан(ан. «Nur Otan» пар тия-
сынан сайлан(ан алпысты� бірі – Семей $аласына $арасты 
Ал(абас ауылды$ округіні� әкімі Т)леген "&сайынов.

Ауыл әкімдері сайлауы-2021

Кәсіпорынның негізгі шы-
ғаратын :німі – халықаралық сапа 
стандартына сәйкес келетін к:мір 
концентраты. Кәсіпорынның жо-
балық қуаты-жылына 5 млн тонна 
к:мір, ал қызметкерлер саны – 
500-ге жуық. Кездесу бары сында 
Мәжіліс депутаттары ОБФ жұмы-
сымен танысып, басшылық пен 
және қызметкерлермен проб ле-
малық мәселелерді талқылады. 
Пандемия салдарына байланысты 
:ткен жылы К:мір концентратын 
:ндіру 86%-ға дейін т:мендеп, 
1 200 мың тонна болған. Енді жыл 
соңына дейін 3,2%-ға немесе 
2600,0 мың тоннаға ұлғайту жос-
парланып отыр. Сондай-ақ мұнда 
технологиялық процесті жетіл-
діруге, байыту технологиясының 
тиімділігін арттыруға, шахта-

лардың қатардағы к:мірлерін 
қайта :ңдеу кезінде шығындарды 
азайтуға және жарамды :німнің 
шығуын арттыруға бағытталған 
инвестициялық жобаларды іске 
асыру қарқынды жалғасып жатыр. 
Кездесу барысында Гүлнар 
Бижанова «Арселор Миттал 
Теміртау» :ндірістік кәсіпорнында 
ең озық қолжетімді технология-
ларға к:шу бойынша жаңа эк о-
логиялық кодекс талаптарының 
орындалуы, Мәжілісте қабылдан-
ған басқа да заң жобалары туралы, 
жалпы жергілікті халықты тол-
ғандырған мәселелер бойынша 
с:з с:йлеп, «Nur Otan» партиясы-
ның сайлаушыларға берген уә-
делерінің орындалуы бойынша 
пікір алмасты.

Ж.НҰРЛАН

Еңбек ұжымымен кездесті

Парламент Мәжілісіні� депутаттары – «Nur Otan» партиясы 
фракциясыны� м�шелері Г�лнар Бижанова, Шамиль Осин және 
Тілектес Адамбеков ж&мыс сапарлары аясында «Арселор Миттал 
Теміртау» КД «Восточная» ОБФ е�бек &жымымен кездесті.
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– Ақерке Абылайханқызы, жаңа 
оқу жылы басталғалы отыр. Сту-
денттер оқу ғимаратына кіру үшін 
вакцина салдыру керек деген мін-
деттеу қажет деп ойлайсыз ба? 

– �лемді дендеген індеттен 
құ тылудың бірден-бір жолы егілу 
екенін ғалымдар зерттеп, әлем мо-
йындап, Дүниежүзілік денсаулық 
сақтау ұйымы ұсынып отыр. Сон-
дықтан ғылымның жетістіктерін 
мойындайтын, білім қуған !скелең 
ұрпақ бұл шешімді қолдауға тиіс, 
қолдайды да деп ойлаймын. Уни-
верситет мыңдаған студенттің то-
ғысқан ортасы болғандықтан, 
ұжым дық иммунитет қалыптас ты-
ру қажет. Бүгінде Павлодар қала-
сындағы Еуразиялық инновация-
лық университетінің (бұдан әрі-
ИнЕУ) студенттерінің басым 
к!п шілігі екпе алды. Білім және 
ғылым министрлігі тарапынан 
еліміз бойынша ұйымдастырылған 
ынталандыру акциясы да бұл істі 
белсенді жүргізуге ықпал етті деп 
айтар едім. Мысалы, ИнЕУ тара-
пынан ақылы түрде оқитын сту-
денттерге екпе алған жағдайда оқу 
ақысына пайыздық жеңілдіктер 
берілді. �лі де университетке бі-
рінші курс студенттерін оқуға қа-
былдау жалғасуда. Ashyq қосым-
шасындағы мәліметке сай студент-
тер ғимаратқа кіре алады. 

– Пан демия ЖОО-ларды он-
лайн режим ге ауысуға мәжбүр етті. 
Онлайн режим білім сапасына кері 
әсер етті деген пікір жиі айтылады. 
Жо ғары білім жүйесі бұл «мәжбүрлі 
жаңашылдыққа» дайын болмады ма? 

– Пандемия басталған уақыт-
та  1скемен қаласының білім б!-
лімінде қызмет еттім. Қала мектеп-
терімен тікелей жұмыс істедім. 
Орта білім саласында нағыз дүр-
ліккен кез болғаны анық еді. Білім 
және ғылым министрі А.Айма-
ғамбетов онлайн режимде облыс, 
қала, аудандық деңгейдегі білім 
б!лім басшыларымен күн сайын 
жиналыс !ткізетін. Қала әкімінде 
күндіз-түні штаб отырысы. Оның 
үстіне, алғашқы уақытта ауру 
жұқтырған азаматтарды естіген 
сайын психологиялық тұрғыдан 
әр азаматтың бойында үрей болды. 
Ал енді орта білім саласымен 

салыстырғанда жоғары оқу орын-
дарының онлайн оқы тудан хаба-
ры бар еді. Пандемияға дейін 
уни верситеттердің қашықтан сту-
денттерді оқыту бойынша тә жі-
рибесі болды. ИнЕУ униве рси-
тетінде пандемияға дейін Moodle 
онлайн платформасы, әрбір сту-
денттің жеке оқу кабинеті болған 
екен. �рине, жалпы «мәжбүрлі 
жаңашылдықтың» арқасында 
оқытушы мен студент арасында 
онлайн режимде жұмыс істеуіне, 
ақпараттық технологияларды қол-
дануға тиімді дағды қалып тасқаны 
с!зсіз. Оффлайн форматқа к!шкен 
күннің !зінде қай деңгейде бол-
масын бұл дағдыны жоғалтпауымыз 
керек деп ойлаймын. Цифрлы 
фор маттағы қаншама оқу-әдіс-
темелік материалы бар платфор-
малар жасалды, осының барлығы 
қолданыстан шықпауы тиіс. 

– Кезінде министрлікте халық-
аралық байланыс саласында істеді-
ңіз. Қазір шетелде білім алып келген 
азаматтардың отандық еңбек нары-
ғында лайықты жұмыс орнын тап-
пай жүргені жайлы зерттеу аз емес. 
Мұның себебі неде: олардың алған 
білімін біздің экономикада қолдану 
қиын ба (overqualification), әлде 
сапалы мамандарға арналған еңбек 
нарығы тар ма? 

– Сапалы мамандарға әрқа-
шан да сұраныс бар, бұл жерде 
бір неше факторды атап !тер едім. 
Біріншіден, шетелде білім алып 
кел ген азаматтардың амбициясы 
жоғары. �рине, !зге тілде білім алу 
оңай емес, қаншама қиындықтан 
!тіп, оралған шетел университе ті-
нің түлектері тиісті еңбек шартта-
рын талап етеді. Екіншіден, шетел-
де ментальді тұрғыдан академия-
лық білім беру жүйесінде, ғылыми 
жұмыстарды жүргізуде еркіндік 
қалыптасқан. Яғни, осы жүйеден 
кейін шетелде оқыған азаматтар 
мен басшылық арасында да түсі-
ніспеушілік болуы әбден ықтимал. 
Осы бағытта бүгінде министрлік 
тарапынан «Болашақ» түлектерін 
ректорлық, проректорлық қыз мет-
терге тағайындау жұмыстары қар-
қынды жүргізілуде, осы тәжірибені 
ғылыми-зерттеу институттарында 
қолданысқа енгізу қажет-ақ. Ғы-
лыми диссертацияны Қазақстанда 
және Германияда қорғадым. Сон-
дықтан оverqualification, әрине 
болады деп айта аламын, бірақ 
қолдау болған жағдайда қазақ стан-
дық реалитиде бейімделу мүмкін 
деп есептеймін. Пандемия ғылым-

ға к!ңіл б!лудің қажет екенін 
ескертті. «Болашақ» стипендиясы 
шеңберінде 500 ғалым шетелге 
тәжірибеден !теді, осы мүмкіндікті 
пайдаланып, елге әлемдік озық 
технологиялар мен зерттеулерді 
әкелуіміз керек. �лемдік ғылым 
кеңістігінде зерттеу жұмыстары 
мен әдістемелері жеткілікті. 

– Студенттердің білім сапасы 
т1мендігінің бірден-бір себебі – 
ЖОО-лардың жұмысын еңбек на-
рығы, жұмыс берушілер, кәсіпкерлер 
емес, Білім және ғылым министрлігі 
бағалайды. Яғни, құжаттағы стан-
дарттарға сай болған университет-
терге грант үшін ақша б1леді. Сол 
үшін ректорлар жұмыс берушінің 
емес, министрліктің талабын орын-
дауға мүдделі деген ой айтылады. 
Осы қалыптасқан жүйені 1згертудің 
жолдары бар ма? 

– Грант б!лу мәселесі бюджет-
тік қаржы болғандықтан, әрине 
сұ раныс та жоғары. Сондықтан 
Бі лім және ғылым министрінің 
бұй рығына сай қойылатын талап-
тар бар. Бұл жерде талаптардың 
бірі – «Атамекен» кәсіпкерлер 
палатасының білім бағдарламалары 

бойынша жүргізетін рейтинг 
нәтижелері. «Атамекен» !з кезегін-
де жұмыс берушілермен бірлесе 
отырып, университет түлектерінің 
жұмысқа орналасуы, олардың кә-
сіби құзыреттіліктеріне баға береді. 
Ең бастысы – білім беру бағдар-
ламаларының сапасы. Бүгінде 
университеттерге академиялық 
еркіндік берілген. Яғни, мәселе 
заңнамалық тұрғыдан реттелген. 
Мысалы, ИнЕУ бұл жұмысты бас-
тап кетті, нақты айтар болсам, 
әр бір оқыту бағдарламасына же-
текші тағайындалды. Яғни, ка-
федра меңгерушісі барлық бағдар-
ламаға жауапты деген қағидадан 
бас тартып отырмыз. ИнЕУ даму-
дың барысында инженерлік-эко-
номикалық бағытта профильді 
таңдап отыр. Павлодар – !нер-
кәсіптер шоғырланған !ңір. Оқу 
процесіне де тәжірибелі !неркәсіп 
мамандарын тартып, дуальды білім 

беруге ерекше мән беріп отырмыз. 
Түлектердің жұмысқа орналасу 
к!р сеткіші – 89%. Жұмыс беру ші-
лер де бірлесіп жұмыс істеуге мүд-
делі. ERG Service ЖШС басшысы 
С.Петуховпен кездескенімізде !з 
кадрларының да теориялық білімін 
шыңдауына қуанатынын жеткізді. 
Грант б!лу мәселесінде негізгі 
ұсынысым комиссия қорытын-
дысы бойынша әр университеттің 
нәтижелері ашық жарияланса. 
Соны қарап, әр университет !з 
кем шілігін к!ріп, сараптама жа-
сап, тиісті жұмыстар жүргізер еді. 
«Атамекеннің» рейтинг қорытын-
дысы сайтта жарық к!реді. Ай мақ-
тық университеттер сол !ңір дің 
экономикасының дамуына үлес 
қосатын мамандар даярлауы тиіс. 

– Абитуриенттерге қандай ке-
ңес бересіз? 5 жылдан соң еңбек 
на ры ғында қандай мaмандықтар, 
қандай кәсіби қабілеттер сұраныста 
болуы мүмкін? 

– 1зім техникалық ғылымдар 
саласында оқыдым, осы бағытты 
қолдаушымын. Нақты ғылымдар 
жүйелі ойлауға бейімдейтіні с!зсіз. 
Бүгінде IT құзыреттілік барлық 

салада қажет. �ркім мамандық 
таңдауда жүрек қалауын тыңда 
деген с!здерді жиі естиді. Бұл де-
геніміз – адамның табиғатына 
біт кен қабілеті екені с!зсіз. Ең 
ма ңызды фактор осы деп білемін, 
сондықтан абитуриенттерге айта-
рым, қабілет-қайраттарыңа сай 
алға қойған мақсаттарыңды ай-
қын дап, соған жеткізетін жолды 
таңдаған дұрыс. 1кінішке қарай, 
айналамда грант үшін мамандық 
таңдап, кейіннен қайта оқып жат-
қан азаматтар жеткілікті. Жалпы, 
әлемде еңбек нарығының нақты 
сұранысына қажетті мамандар 
даяр лауды болжайтын қандай да 
бір әдістеме жоқтың қасы. Сон-
дық тан елдегі университеттер 
дуаль ды білім жүйесі арқылы жұ-
мыс берушіге қажет мамандар 
дайындауды белсенді жүргізуі ке-
рек. Жалпы, жұмыс беруші мен 
университет арасында !зара ын-

тымақтастық болуы шарт. �сіресе, 
аймақтардағы университеттер сол 
!ңірдегі ғылыми орталыққа айна-
луы тиіс. Бұл жерде университет 
ғалымдары сол саладағы немесе 
!ндірістегі әлемдік озық техноло-
гияларды зерделеп, кәсіпкерлерге 
де ұсынса, жұмыс берушілер тара-
пынан да қолдау болатыны с!зсіз. 
Университет келешекке қажетті 
барлық білімді толық бермесе де, 
студенттердің бойында мамандық 
бойынша заман талаптарына сай 
барлық дағды мен құзыретттілікті 
қалыптастыруға тиіс. Ал кез келген 
азамат үшін бүгінде Lifelearning – 
«1мір бойы оқу» !зекті, яғни 
заман талабына сай біліктілікті 
шыңдап отыру қажет. Болашақтың 
мамандықтарын BTS Education 
компаниясының басшысы Саясат 
Нұрбек жақсы зерттеп, қоғамға 
қажетті ақпаратты беріп жүр.

– Қазір Білім және ғылым 
министрлігі сапасы талапқа сай 
келмеді деген жекеменшік ЖОО-
ларды жабуға кірісті. «Бұл білім 
сапасын арттыру мақсатында 
жасалып жатыр» деп хабарланды. 
Алайда министрлік жазалаушы 
функциясын иеленіп кеткен жоқ па? 
Себебі министрліктің бір шешімінен 
кейін мыңдаған студент, жүздеген 
ұстаз далада қалды. 

– Білуімше, университеттерді 
тексеру арнайы жоспарға сай 
жүргізіледі. Жыл сайын жоспарға 
сай 30-ға жуық оқу орны тексе-
ріледі. Бұқаралық ақпарат құрал-
дарында 10-нан астам жекеменшік 
университеттің жабылғаны туралы 
хабар тарады. Бұдан шығатын қо-
рытынды тексерудің негізгі мақса-
ты аталған оқу орнын жабу емес 
екенін к!рсетеді. Бүгінде универ-
ситтетті заңсыз жапты деген нақты 
фактілермен уәж айтқан универ-
ситет !кілін кездестірген емеспін. 
Солтүстік және шығыс !ңірлерде 
к!рші елдердің оқу орындары да 
қазақстандық студенттерге грант-
тар б!ліп, !з саясатын қарқынды 
жүргізуде. Сондықтан сапалы 
білім беріп отырған жекеменшік 
оқу орындарын қолдап, бәсеке лес-
тікті арттыру қажет. Елдің оңтүстік 
!ңірлерінде демографиялық !сім 
жақсы байқалады, сондықтан 
«Серпін» бағдарламасымен оқи-
тын студенттерді осы !ңірлерге 
тарту жұмыстарын белсенді түрде 
жалғастыру қажет деп ойлаймын. 

– Биыл еліміздің Тәуелсізді гі-
 не – 30 жыл. Тә уел сіздік тің ең бас-
ты жетістігі деп нені айтар едіңіз? 

– Тәуелсіздік жетістіктерін тек 
елдегі ішкі факторлармен !лшеу 
қысқа ойлағандық болар. Алпауыт 
к!ршілес елдеріміз де бар екенін 
ұмытпағанымыз ж!н. Елбасы 
Н.На зарбаев жүргізген салиқалы 
саясаттың арқасында Қазақстан 
атты елімізді әлем таныды, әлемнің 
қай түкпіріне барсаң да «қазақ-
стандықпын» деп мақтанышпен 
айта аламыз. Халықаралық білім 
саласында қызмет істедім, әлі 
есім де, жиындарда «мен бұл ел 
!кілінің қасында бірге отыр май-
мын, бірге мәселе талқыламаймын» 
деп ор нынан тұрып кететін, бір-
бірімен қырғиқабақ мемлекет-
тердің !кіл дерін де кездестірдім. 
Ал Қазақстан атты елімізбен ын-
тымақтастық орнатуға әр елдің 
!кілі мүдделі. Ауғанстан 1000 сту-
дентін оқыту жобасы шеңберінде 
4 рет Кабул қаласында болдым. 
Сапар шек кенде қазақстандық 
дипломаттар дың кәсіби шеберлік-
теріне сеніп баратынмын және 
оны !з тәжі рибемде к!рдім де. 
БҰҰ Ауған стан дағы !кілдігінің 
елімізге к!шірілуі де Президентіміз 
Қ.Тоқаев жүргізіп отырған сара 
саясаттың жемісі деп білемін. 
�рине, сұхбатымыз жоға ры білім 
саласында болғандықтан, осы 
бағыттағы жобаларды айтып !ткен 
орынды болар. Мен үшін басты 
жоба – ол Елбасымыздың тә уел-
сіз діктің алғашқы жылдары та ға-
йын даған «Болашақ» халық-
аралық стипендиясы. �лемнің 
бе делді оқу орындарында тұңғыш 
рет қазақ жастары білім алуға 
мүмкіндік алды. Бүгінде Еуро-
палық жоғары білім кеңістігіндегі 
Болон проце сіне 2010 жылы еліміз 
то лыққан ды мүше болып енді. 
�лем уни версит еттерімен ын ты-
мақтастық орнатып, ғалымда ры-
мен тәжірибе алмасып, ортақ 
жо балар жүргізуге толық мүмкін-
дік бар. Жалпы, кез келген елдің 
білім жүйесін толық к!шіру мақ-
сат емес, әр елдің білім жүйе сінің 
!зіндік ерекшеліктері бар. Бұл 
жерде айтпағым, білім сала сында 
ғасырлық тарихы қа лыптас қан 
білім ошақтарының тәжіри бесін 
саралап, тиімді тұс тарын ала ала-
мыз. Тәуелсіздіктің ең басты же-
тістігі – білімді, еркін жас ұрпақ 
қалыптасты. Тәуелсіз дігі міздің 
тұ ғыры биік болсын! 

– Сұхбатыңызға рақмет! 

;ңгімелескен 
;лихан ИСМАН

155 000 АДАМ ҚАМТЫЛДЫ
Облыста жастар саясаты даму-

дың жаңа кезеңінде. 2019 жыл 
Жас тар жылы, ал 2020 жылы жас-
тар саясатын дамытуға жаңа серпін 
берген Еріктілер жылы болып 
жарияланды. Облыста волонтер-
лер дің !ңірлік фронт-офисі, 

Qoldau волонтерлік орталығы 
ашылып, 155 000 адамды қамтитын 
1112 іс-шара !тті. Қоғам игілігі 
үшін 3 мыңнан астам волонтер 
еңбек етті. Сонымен қатар бас қар-
ма басшысы волонтерлік қыз мет-
тің негізгі бағыты – қоршаған ор-
таны қорғау, экологиялық жағдай-

ды жақсартуға к!мек к!рсету 
еке нін айтты. Келер жылы да 
атал ған жұмыстар жалғасады.

ЖҰМЫССЫЗДЫҚҚА 
ЖОЛ ЖОҚ

Аймақта жұмыссыздық мәсе-
лесі де жоқ емес. Одан қала берді, 

NEET санатындағы жастар да 
баршылық. Осы мәселенің алдын 
алу үшін біршама жұмыс қолға 
алынды. Жұмыссыздықпен күресу 
мақсатында нәтижелі жұмыспен 
қамтуды және жаппай кәсіпкер-
лікті дамытудың 2017-2021 жыл-
дарға арналған «Еңбек» бағдар-
ламасы іске қосылған. Нәтиже-
сінде, аталмыш бағдарламаға 
9 мыңнан астам, жастар практика-
сына 653 адам жіберілді. Атап 
!тсек, «Дипломмен – ауылға!» 
бағ дарламасы аясында жұмысқа 
келген жас маманға к!терме жәр-
демақы т!леніп, тұрғын үй сатып 
алу үшін бюджеттік несие беріледі. 
Биыл әлеуметтік сала мен агро-
!неркәсіптік кешенін бітірген 233 
маманға 1 млн 22,5 мың теңге б!-
лін ген. 402 маманға 117,2 млн 
тең ге к!терме жәрдемақы қарасты-
рылған. Тамыз айынан 167 маманға 
тұрғын үй сатып алу үшін 708,5 млн 
теңге к!лемінде бюджеттік несие 
берілді. 220 маманға 64,8 млн тең-
ге к!лемінде к!терме жәрдемақы 
қарастырылған.

Бүгінде к!терме жәрдемақы 
мен бюджеттік несие алған жас 
маманның саны артып келеді. 2020 
жылдың еңбек маусымында «Жа-
сыл ел» бағдарламасы аясында 
1 413 жас жұмыспен қамтылса, 
биыл 1 800 жасты жұмысқа орна-
ластыру жоспары бекіген. Одан 
б!лек, жастар кәсіпкерлігін қолдау 
және дамыту үшін 100 млн теңге 
к!ле мін де облыс әкімінің 100 
гран ты б!лінді. Бүгінде грант алу-

шы лар дың 80%-ы жұмысын бастап 
кет кен. Оларға арнайы құрылған 
ко миссия мүшелері тұрақты мони-
торинг жүргізіп отыр. Сонымен 
қатар жас мамандарды баспанамен 
қамту мәселесі бір ізге қойылған.

618 П;ТЕР БIЛІНЕДІ
Саран қаласы мен Ақтас ауы-

лында бюджет қызметкерлеріне 57 
пәтер берілді. Оның 22-сі – жас 
мамандарға. Сондай-ақ 662 мың 
шаршы метрлік тұрғын үй пай-
далануға берілді. Бұл !ткен жыл-
мен салыстырғанда 25%-ға артық. 
Алдағы уақытта 7 мыңға жуық 
жаңа пәтер салынбақ. Оның ішінде 
1,5 мың пәтері бюджет есебінен 
қаржыландырылады.

Жетім балалар мен ата-ана 
қам қорлығынсыз қалған балалар-
ды тұрғын үймен қамтамасыз етуге 
басымдық берілген. Бірнеше жыл-
дан бері облыста осы санаттағы 
жастарды тұрғын үймен қамта-
масыз етудің кешенді жоспары 
жүзеге асырылып келеді. Биыл 226 
пәтерді беру жоспарланып отыр. 
2020-2022 жылдар аралығында 
облыс !ңірлерінде барлығы 618 
пәтер б!лінеді.

Жастарды тұрғын үймен қамта-
масыз етудің тағы бір шарасы – 
Елбасының үшінші әлеуметтік 
бас  тамасы аясындағы жатақха на-
лар құрылысы. Жаңа оқу жылының 
басына дейін жаңа ғимараттардың 
құрылысы мен қолданыстағы ғи-
мараттардың қайта жаңартылуына 
байланысты жоғары оқу орындары 

мен колледждердің 882 студенті 
жатақханадан орынмен қамта ма-
сыз етіледі. Биыл 6 жатақхананы 
пайдалануға беру жоспарланып 
отыр.

ОРТАЛЫҚТАРДА ҚЫЗМЕТ 
ОЙДАҒЫДАЙ

 Облыста 18 !ңірлік Жастар ре-
сурстық орталығы жұмыс істей ді. 
Ағымдағы жылы ЖРО-ын қар-
жыландыру үшін 284 млн теңге 
б!лінген. Оларға облыс бойынша 
жұмысты тиімді ұйымдастыру үшін 
белгілі бір жағдайлар жасал ған. 
Орталықтың Қарағанды, Бал қаш, 
Приозерск қалаларында, Бұ қар 
жырау, Жаңаарқа, Қарқара лы 
аудандарында жұмысы қарқын ды. 
2020 жылы қала мен аудандар дың 
орталықтарымен 624 мыңнан астам 
жас қамтылған 3 096 мыңнан астам 
іс-шара !ткізді. Биыл 310 мың 
адамды қамтитын 2 мыңнан астам 
іс-шара онлайн форматта !тті.

Жастар ресурстық орталықтары 
індет !ршіп тұрған кезде үлкен 
жұ мыс атқарғаны белгілі. Т!тенше 
жағдай жарияланғанда ЖРО қыз-
меткерлері халықтың әртүрлі са-
натына атаулы к!мек к!рсету, со-
ның ішінде азық-түлік себеттерін, 
жеке қорғаныс құралдарын тарату 
бойынша жұмыстарды ұйымдас-
тырды. Бүгінде бұл жұмыстар об-
лыстың волонтерлік ұйымдарымен 
бірлесіп жалғасып жатыр.

;дебиет БЕЛГІБАЙҰЛЫ,
Қарағанды облысы

ТӘУЕЛСІЗДІККЕ – 30 ЖЫЛ

Ақерке АБЫЛАЙХАН,
Еуразия инновациялық университетінің басшысы:

Аймақтардағы университеттер
өңірдегі ғылыми орталыққа айналуы тиіс

ЖАСТАРДЫҢ МӘСЕЛЕСІ ШЕШІМІН ТАБАДЫ

�ара�анды облысыны әр бесінші т�р�ыны – 30 жас�а дейінгі санатта. Ал 14-28 
жас аралы�ында�ы жастарды саны – 261 153. Оны ішінде 196 194-і �ала, 64 959-ы 
ауыл жастары екен. Президент тапсырмасына сәйкес, облыста жо�ары о�у орындарын 
отайландыру бойынша ж�мыстар ат�арылып жатыр. 

Елбасы Н.Назарбаев жүргізген салиқалы саясаттың арқа-
сын да Қазақстан атты елімізді әлем таныды, әлемнің қай түк-
піріне барсаң да «қазақ стандықпын» деп мақтанышпен айта 
аламыз. Халықаралық білім саласында қызмет істедім, әлі есімде, 
жиындарда «мен бұл ел $кілінің қасында бірге отыр май мын, бірге 
мәселе талқыламаймын» деп орнынан тұрып кететін, бір-бірімен 
қырғиқабақ мемлекет тердің $кілдерін де кездестірдім. 
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Айхан ШӘРІП

ҚАЛЖЫРАҒАН Д�РІГЕРДІ «ҚАРА 
ТІЗІМ» ҚҰРТАДЫ

Ел Президенті Үкіметке барлық 
медицина қызметкерінің мәрте бесін 
арттыруды, олардың құқығы мен мүддесін 
қорғауды, еңбек жағ дайын жақсартуды 
жүктеді. Мұны ел құптады, жылы қабыл-
д а д ы .  О с ы  т а п с ы р м а н ы  о р ы н д ау 
мақсатында Денсаулық сақтау ми нистрлігі 
«Кейбір заңнамалық ак тілерге денсаулық 
сақтау мәселе лері бойынша 'згерістер мен 
толықтырулар енгізу туралы» заң жобасын 
әзірлеп, қоғамдық талқы лауға шығарды. 
Ол жоба елдің қарсылығын туғызып отыр. 

Біріншіден, жаңа заң жобасы арқылы 
қолданыстағы Денсаулық сақтау кодексіне 
маңызды бір 'згеріс енгізіледі: денсаулық 
сақтау субъектілері – аурухана-емханалар 
'зінің медқызметкерлерінің меди циналық 
қызметті жүзеге асыру кезіндегі кәсіби 
жауапкершілігін сақтандыруға міндет-
телмек. Т'л қызметін сақтандырмаған, 
сақтан дыру полисі жоқ қызметкер лер 
жұмысқа алынбайды, қызметінен қуылады. 

Салдарынан пандемия зама нын да 
онсыз да жан-жақтан қысым к'ріп жатқан 
ақ халаттылар енді сақтандырушыларға 
тәуелді болып қалуы мүмкін. Себебі 
сарапшы-дәрігер Сергей Бочкаревтің 
айтуын ша, диагностика қою, емдеу, ота 
жасау, ем-шараны жүзеге асыру кезінде 
жаза басып, науқасқа қасақана емес, 
абайсызда зиян келтірген дәрігерлерді 
сақтандыру компаниялары «қара тізімге» 
енгізіп, оны бұдан былай сақтан дыру дан 
жаппай бас тартуы ықти мал. Мұндай 
жағдайда тіпті ең білік ті деген маман үшін 
де кәсіптің «есігі» жабылмақ.  

Екіншіден, сарапшылардың пайым-
дауынша, бұл жемқорлық тың 'рістеуіне 
түрткі болмақ: амалсыз, «қара тізімнен» 

шығудың «айналмалы жолын» іздеген 
дәрі гердің тілегін параға орындайтын 
шенеунік табылуы, осыны бизнес ке айнал-
дыратын делдалдар қап тауы ықтимал.

Үшіншіден, салада бірінші бас шы лар 
мен медицина қызметкер лерін ротациялау 
институтын жаппай енгізу к'зделген. 2020 
жылдың қарашасында билік жұмы сын да 
коронавирус жұқтырған медицина 
қызметкерлеріне 'тем ақы т'леуден бас 
тартты. Ал биыл қазаннан бастап Үкімет 
КВИ жұқ тырған сырқаттарды емдейтін, 
солар мен қоян-қолтық араласатын 
медицина қызметкерлеріне үстеме ақы 
т'леуді де тоқтатпақ. Бұл жағ дай да әбден 
қалжыраған медқыз меткерлер басын 
бәйгеге тігуден бас тартып, ковид-ауру-
ханалардан және жедел жәрдем қызметінен 
кете бастауы мүмкін. Ал ротация тетігі ақ 
халаттыларды «лас» аймақ та жұмыс істеуге 
мәжбүр етпек: «не жіберген жерге барасың, 
не лауазымы ңнан кетесің» деген кесір 
таңдау қойылады.

М�ЖБҮРЛІ РОТАЦИЯ 
АСТАРЫНДА НЕ ЖАТЫР?

Осы бастама дәрігерлердің ковид-
стационарлардан жаппай кетуіне тосқауыл 
қоюға бағыттал ғанын шенеуніктер жасыр-
майды: «Бұл норма мемлекеттік меди цина-
лық ұйымдардың қолданыстағы кадр 
тапшылығын т'мендету, сондай-ақ 
COVID -19 індетімен күрес бойынша 
эпидемия ға қарсы іс-шараларды жүргізу 
аясында медұйымдардың кәсіби әлеуетін 
неғұрлым тиімді пайдалану қажеттілігінен 
туындап отыр», – деген түсініктеме берді 
Денсаулық сақтау министрлігі. 

ДСМ-ның бұл ұсынысын Парламент 
құптаса, онда облыстар мен мегаполис тер-
дің әкімдіктерінің қарамағындағы денсау-
лық сақтау ұйымдарының, медкол ледж-
дердің бірінші басшылары және медицина 
қызметкерлері арасында лауазымдық 

ауысулар жүргізіледі. Дәрігердің қандай 
аурухана не емханаға баратынын жергілікті 
әкімдіктің денсаулық сақтау басқармасы 
шешпек. Ал олар басшылыққа алатын 
«Ротация жүргізу қағидаларын» Денсаулық 
сақтау министрлігі әзірлеп, бекітеді.

Біраз жыл ДСМ-нің «Қоғамдық 
денсаулық сақтау ұлттық орталығы» дирек-
торының орынбасары болған, психиатр-
нарколог, патологоанатом-дәрігер, сот 
сараптамасы саласында қызмет еткен 
маман Руслан Сатывалдеев мұндай қадам-
нан абай болған ж'н екенін айтады.  

«Медицина қызметкерлері ротация-
сының біраз қауіп-қатері бар. Мысалы, 
лауазымдық ауысу салдарынан тұрғын үй, 
материалдық және басқа да жағдайы 
нашарлаған медицина қызметкерлері 
кәсібін тастап, мамандықтан кетуге мәж-
бүр болады. Сондықтан ротациялауға 
жататын қызметкерлерді ынталандыру 
тетіктерін, әлеуметтік қолдау шараларын 
енгізетін норманы қоса қарастырмаса, бұл 
іс бекер болмақ. Жергілікті атқарушы 
органдарды осы бағытта тиісті шаралар 
қабылдауға міндеттеген ж'н», – дейді ол.  

СЫРҚАТТЫҢ �МІРІ 
1 МЫҢ АЕК-КЕ БАҒАЛАНДЫ

Жаңа заң жобасының ұсыныстары 
қоғам 'кілдерінен де қолдау таппады. 
Қоғам белсендісі Лаура Сәрсенбаева 
кәсіби жауапкершілікті сақтандыруды 
дәрігерлер, қарапайым мейірбике-сани-
тарлар есебінен сақтандыру компания-
ларының қалтасын толтыру талабы деп 
бағалады.  

«Министрлік мұның озық шетелдік 
тәжірибе екенін алға тартады. Алдымен 
біздің ақ халаттылардың еңбекақысын сол 
озық дамыған елдердегі деңгейге к'теріп 
алсын. Сақтандыру дегеніміз – ауқатты 
сақтандыру компанияларының әмиянын 
толтыру. ДСМ-ның бастамасы арқасында 
олар одан ары байымақ. Ал медицина 
қызметкерлері т'мен жалақы алуын 
жалғастырады, сырқаттар болса сапасыз 
медицинадан зардап шеге береді. Қылмыс 
жасап, адам 'лтірген дәрігер де қылмыскер, 
оны қатаң жазалау керек. Оның жауап-
кершілігі мен жазасын жеңілдетуге, құн 

т'леуді енгізуге мен қарсымын!» – дейді 
ол.  

Бұл жерде Цой ведомствосының 
«пациенттің 'мірі мен денсаулығына 
келтірілген зиян үшін т'лем м'лшерін 
есептеу тетігін қолдану» ұсынысы әңгіме 
болып отыр. Оған сәйкес, 1 сақтандыру 
жағдайы бойынша сақтандырушы 
жауапкершілігінің шекті к'лемі, яғни 
сақтандыру сомасы келесіні құрамақ: 
пациенттің 'міріне немесе денсаулығына 
келтірілген зиян 'лімге әкеп соқса – 1 000 
АЕК (2021 жылы 2 917 000 теңге). Мүгедек-
тік ке соқтырса: І топ үшін – 800 АЕК (2 
333 600 теңге); ІІ топ үшін – 600 АЕК (1 750 
200 теңге); ІІІ топ үшін – 500 АЕК (1 458 
500 теңге); мүгедек бала үшін – 500 АЕК.

Пікір білдірген қазақстандықтар «құн 
т'леу» жүйесі енгізілсе, дәрігерлердің 
жауапкершілігі т'мендейді деп алаңдайды.

«Qз ісіне адал емес дәрігерлер бұдан 
соң пациенттерді емдеуге тіптен салғырт 
қарауы, 'з ісіне ұқыпсыздық танытуы 
мүмкін. Дәрігер сырқаттың денсаулығына 
келтірген зияны үшін заң жүзінде қатаң 
жаза тартуы керек. Адам 'лтірсе, соттал-
сын. Жаңа тетіктер жауапсыз дәрігерлердің 
шідерсіз кетуіне жол ашпай ма? Жаңа туған 

сәбиді тоңазытқышқа салып, қатырып 
'лтірген дәрігерлерді еске түсіріңізші, егер 
олар үшін перзентхана құн т'леп, құтқарса, 
масқара емес пе! Мұндай 'згерістерге 
үзілді-кесілді қарсымын!» – дейді Светлана 
Котлярова. 

Дегенмен ДСМ науқасқа аңдаусыз зиян 
келтірген медқызметкерлер де жазадан 
құтылмайтынына сендіріп отыр. 

Мұның сыртында дәрігерлерді түрмеге 
отырғызуды қарастыратын Қылмыстық 
кодекстің 317-бабы шамалы жұмсарғаны-
мен, ары қарай сақталады. Жоғарғы 
Соттың сот актілерінің банкі статис-
тикасына сәйкес, Қылмыстық кодекстің 
317-бабы бойынша 2017-2020 жылдар 
аралығында соттарға медқызметкерлерге 
қатысты 50 қылмыстық іс түскен. Соның 
43-і бойынша 70 адамға қатысты үкім 
шығарылыпты. 14 адамға қатысты 7 іс 
прокурорға қайтарылды. Нәтижесінде, 2 
медқызметкердің бас  бостандығы 
шектелген. 17 адам шартты жаза алды. 11-і 
сотталды, бірақ рақымшылыққа ілігіп, 
жазадан босады. Сотталған тағы 22 адам 
ескіру мерзімінің аяқталуына байланысты 
жазадан құтылды. Сот залында 13 адам 
ақталды. 5 «ақ халатты» «темір торда» отыр.

«Құн төлеу» жүйесін 
қалпына келтіру керек пе?

�аза�станда «дәрігер лер ді� кә сіби жауапкершілігін міндетті са�тан дыру» 
енгізілетін болды. М�ны Ден саулы� са�тау министрі Алексей Цой растады. 
Алайда сарапшылар медицина �ызмет керлері #шін м�ны� біраз �аупі барын 
айтуда. ДСМ болса, б�л �адам%а ел игілігі #шін бар%алы отыр%анын ал%а 
тартады. Бі ра� �о%амды� тал�ылау%а �а тыс �ан мамандар да, ж�рт шылы� 
'кілдері де Цойды� осы бастамасына #дере �арсы шы�ты. Неге?

�аза�станда 1 �ырк#йек тен ба-
стап электр энергиясы тариф  теріні� 
��ны �ымбат тайтын болды. Есте-
рі�із де болса, электр ба%асы б�%ан 
дейін '�ірлерде 1 сәуірде, одан 
кейін 1 шілдеде екі ке зе� мен орташа 
ал%анда 3,5%-%а 'сірілген еді.

Дәулет АСАУ

ТАРИФТЕРГЕ НЕ ТҮРТКІ БОЛДЫ?
Энергия 'ндіруші компания лардың 

тарифтері әр 'ңірдің жағ дайына қарай 
әрқалай болады, деген мен жалпы орташа 
респуб ликалық к'рсеткіш бойынша 15%-ға 
артады. Ал түпкілікті тұты ну  шыға, яғни сіз 
бен бізге ол 7,2% к'лемінде 'сіріп жетеді. 

Вице-министр Қайрат Рахым ов тың 
айтуынша, жоғарыдағы жайттарға байла-
нысты 2020 жылы қыркүйек айында ел 
аумағындағы энергия 'ндіруші 45 ұйым-
ның 37-сі Энергетика министрлігіне та-
рифті к'теру ж'нінде 'тініш жазған. Ми-
нистрлік бұл 'тініштің қаншалықты не-
гізді екенін жарты жылдан астам уақыт 
тексеріп, талдау жүргізді.  

«Электр энергиясын 'ндіру ші лер 
тарифті 36%-ға 'сіруді сұрады. Біз 
'тініштің орынды-орынды емес екенін 
жарты жыл бойы сараптаудан 'ткіздік. 
Ми нистр лік әр жағдайды жекеше алып 
қарады. Оның ішінде шешімі уақыт 
күттірмейтін 'зекті мәселе лерге баса назар 
аударылды. С'й тіп, министрдің тиісінше 
бұйрығы 2021 жылы 5 наурызда ҮЕҰ-дың 
(үкімет тік емес ұйымдар) ашық сайтында 
жарияланды»,– деді Қайрат Рахы мов.

Айта кетейік, тарифті қымбат тату 
мәселесі «Атамекен» ұлттық кәсіпкерлер 
палатасымен және министрлікте аккре-
дитация  ланған сарапшылардың қатысуы-
мен талқыланған. Мұндай талқылау ҮЕҰ 
ашық порталының электрон ды алаңында 
да 'ткізіліпті. Талқы лау барысында электр 
энергиясы ның шекті тарифі екі еседен 
астам т'мендетілген. Нәтижесінде, рес-
пуб лика бойынша баға орташа ал ғанда 
15%-ға қымбаттайтын болды.

БАҚЫЛАУШЫЛАР 
БАҒАҒА НАРАЗЫ

Дегенмен қоғамдық бақылау шы лар 
электр энергиясының бағасын 'сіруге еш 
негіз жоқ деп санайды. Тіпті, Нұр-Сұлтан 
қаласындағы қазіргі тарифтің 'зін т'-
мендету керек деп отыр.

«Астанада электр энергиясын тарату-
мен «Астана-РЭК» АҚ айна лысады, ол 
100% қалалық әкімдікке қарайды. Моно-
полияға қарсы орган тұрғындар үшін 
тарифті Квт/сағатына 3,25 теңге деп 
бекіткен. Сондай-ақ қаланың 30% б'лігін 
электр энергиясымен жекеменшік 
«Акмолинский РЭК» АҚ («АРЭК» АҚ) 
жабдықтайды, оның тарифі Квт/сағатын 
4,85 теңгені құрайды. Ал жекеменшік 
компания шығын дары ның бәрін есептей 
келгенде оның қызметінің құны түпкілікті 
тұтынушы үшін квт/сағаты 11,93 тең геден 
айналады», – дейді тұты ну шылар құқын 
қорғау ж'ніндегі қоғамдық бақылаушы 
Марат Б'лек баев. 

Оның айтуынша, қалалық энергия 
торабының қуаты елорда тұтынушыларын 
«АРЭК» АҚ желі сін пайдаланбай-ақ 
толықтай қам тамасыз етуге жетеді. Ол 
ж'нінде 2016 және 2020 жылдарда жасалған 
энерготехникалық сараптаманың қоры-
тын дысы да, астаналық прокуратура ның 
жарлығы да бар. Егер қалалық энергия 
торабының қуаты толықтай пайда ланыла-
тын болса, ол астаналықтарға тек электр 
жарығы үшін жылына 5,8 миллиард тең-
гені үнемдеуге мүм кіндік беретін к'рінеді.

Сондай-ақ қоғамдық бақылау бары-
сын да «Астанаэнергосбыт» ЖШС 2016-
2020 жылдар ара лығын да, бақандай т'рт 
жыл бойы тұтынушылардың 7,9 миллиард 
теңге қаржысын тікелей мақсатта жұмса-
мағаны әшкере болды.

«Астанаэнергосбыт» ЖШС мен 
«АРЭК» АҚ – кредиттік желі бойынша 
банк сыйақысын тариф сметасына қосып 
жіберген үлестес компаниялар. Егер 
кредиттік желі бойынша банк сыйақысы 
тұрғын дар дың қалтасынан т'ленетін 
болса, онда абоненттердің электр энергия-
сы үшін т'леген ақшасы қайда кетті?!» – 
дейді қоғамдық бақылаушылар.

 «Астанаэнергосбыт» ЖШС жыл сайын 
«Астанатеплотранзит» АҚ мен «Астана-
Энергия» ЖШС-на жалпы сомасы 7,9 
миллиард теңгедей қарызға шығады. Ал 
оның т'лемін тұтынушының иығына 
артып қойған. С'йте тұра, тұтыну шы ол 
жайында мүлдем бейхабар. 

Қоғамдық бақылаушылар жалғыз 
электр энергиясының ғана емес, 2016-2020 
жылдар аралығын дағы жалпы барлық 
тарифтердің қымбаттаушылығы бойынша 
кешенді қаржылық тексеру жүргізу керек 
деп санайды. Сондай-ақ Энер гетика ми-
нистр лігінің және Ұлттық экономика ми-
нис тр лігінің тарифтерді негізсіз бекіткен 
лауазым ды тұлғаларының үстінен процес-
суалдық шешім шығару қажет деп біледі. 

Марат Б'лекбаевтың айтуын ша, 
«Астанаэнергосбыт» ЖШС, «Акмолинская 
РЭК» АҚ, «Астана-ЕРЦ» ЖШС, «Астана-
Энергия» АҚ, «Астанатеплотранзит» АҚ 
арасында жалпы сомасы 29,2 мил лиард 
теңгеге астыртын 'зара моно полистік с'з 
байласу болған. 

ДЕЛДАЛДАР ҮСТЕМЕ ҚОСАДЫ
Энергетика министрлігінің сай тында 

электр тарифінің қым бат тауына жаңар-
тылатын энергия к'здерінің, тасымалдау 
және отын бағасының 'суі себеп болғаны 
айтылады. Жылдағы айтылатын әңгіме – 
осы. 2019 жылғы, 2020 жылғы және 2021 
жылғы қымбат шылық да осы себепке 
байланысты түсіндірілген. С'йте тұра, 
электр энергиясын 'ндірумен байланысты 
шығындардың қайсы тарифке енгізілгені 
к'рсетілмеген. 

2018 жылы Қауіпсіздік Кеңе сінің 
отырысында Тұңғыш Пре зидентіміз 
Нұрсұлтан Назарбаев энергетика саласы-
ның жұмысын сынға алып, тарифтердің 
қымбаттауын қылмысқа теңеген болатын. 
Ол кейінгі жеті жылда монополистердің 
'ндірісті жетілдіреміз дегенді желеу етіп, 
миллиардтаған теңге табыс тапқанын, 
с'йте тұра энергетикалық компаниялар 
'здері к'рсететін жұмыс құнына қызмет-
кер лерінің сыйақыларын, бонустарын, 
банктердің несиелік сыйақыларын қоса 
к'рсететінін айтқан. Сол кездегі Энер-
гетика министрі Қанат Бозымбаев енді 
2025 жылға дейін электр энергиясының 
тарифтері 'спейді деп уәде берген еді. 
Бірақ тариф жылда қымбаттап жатыр. Уәде 
уәде күйінде орындалмай қалды. Сонда 
салалық министрлер ауысқанда бірінің 
с'зін бірі ескере бермесе керек. Бүгінгі 
қымбатшылық соны к'рсетті. 

Сондай-ақ электр 'німін 'ндірушілер 
мен түпкілікті тұтынушы арасындағы к'п 
санды делдалдарды алып тастау керек 
деген әңгіме де сол күйінде қалды, бұл 
талап та әлі күнге орындалған жоқ. Ал 
олардың әрқайсысы ауадан ақша сауып, 'з 
пайдасын жібермеуге тырысатыны түсінік-
ті. Сондықтан станса мен тұтынушы ара-
сын да жабдықтаушы делдал қанша лықты 
к'п болса, баға соншалықты 'се түседі. 
Яғни, электр энергиясын 'ндіруші компа-
ния лардың асыра белгілеген баға сына 
аралық делдалдар 'з үстемелерін қосып, 
тарифті одан бетер к'теріп жібереді. 
Мұның бәрі айналып келгенде халықтың 
сорын қайнатып отыр.

Электр энергиясы қымбаттады

Айзат АЙДАРҚЫЗЫ

МАРАПАТ АЛУ БИЗНЕСКЕ 
АЙНАЛДЫ МА?

Қазір әр марапаттың 'зіндік құны бар. 
Сіз «құн» с'зін қалай түсіндіңіз? Иә, 
моральды тұрғыдағы сипаты емес, 
материалдық бағасы белгілі. Естеріңізде 
б о л с а ,  о с ы д а н  б і р а з  ж ы л  б ұ р ы н 
«Қазақстанның Құрметті азаматы атағы 
1,5 миллион теңгеге сатылатыны» туралы 
ақпарат желіде қызу талқыланған-ды. 
Одан қалса, Баян Мақсатқызы 'зінен 
«Еңбек сіңірген қайраткер» атағын алуы 
үшін 10 мың доллар сұрағанын, «қазір бұл 
марапаттың құны 5 мың долларға түскенін» 
ашық айтты. Мемлекеттік марапатты 
былай қойғанда аудандық, облыстық, 
республикалық алғысхат, т'сбелгі, тағы 
басқаларының құны «белгіленгенін» 
жақсы білеміз. Оған мұғалімдердің 
интернет арқылы алатын марапатын 
қосыңыз. Міне, кезінде талай оқушыға 
мотивация, арман болған «Алтын белгі» 
қолы жеткендер барын беріп алатын 
атаққа айналып шыға келді. 

Бұл қалай десеңіз, түсіндірейік. Биыл 
10 мыңға жуық оқушы «Алтын белгі» 
алған. Соның ішінде елордада 403 түлекке 
аталған т'сбелгі табысталған.  Есептеп 
к'релік, елімізде 7 475 орта білім беретін 
білім мекемесі бар. Мұны марапат санына 
б'лсек, әр мектепке 1,3-тен келеді. 
Жағдайдың жалпы сипатын к'рсету үшін 
б'ліп к'рдік. Жалпы, «Алтын белгіні» бес-
бестен, тіпті қырықтан тарататын мек-
тептер бар. Мәселен, Мақтаарал ауданында 
орналасқан Б.Момышұлы атын дағы 
мектеп-гимназия мектеп  бітір ген 70 
түлектің 40-ына «Алтын белгі» та быстаған. 
8-і үздік аттестат иегері атанып ты. Мүмкін, 
осынша мықты шәкіртті тәрбиелеген 
мектептің оқыту үлгісін басқа мекемелер 
қолданып к'рер? 

 
«АЛТЫН БЕЛГІ» КЕРЕК, БІРАҚ...
Оқушы 'міріндегі таңдаулы марапатты 

алу «технологиясының» 'згергенін ұстаз-
дар да растап отыр. Осыдан біраз жыл 
бұ рынғы ҰБТ нәтижесі оқушы ның 
1 - с ы н ы п т а н  б а с т а п  о қ у  ү л г е р і м і 
к'рсеткіші, қала берді оны «Алтын белгіге» 
ұсынған жиналыс хаттамасы да ескерілетін. 
Олардың айтуынша, 11 жыл бойғы сынып 
журналдарын, табельдерді тексеруге 2 
аптаға жуық уақыт кететін. Осы баспалдақ-
тан кейін қолына тиісті жүлдесін алған 
оқушының т'бесі к'кке екі елі жетпеуі 
заңдылық болар. 

«ҰБТ нәтижесі ескерілмегесін жағдай 
'згеріп сала берді. Бұрын мектебімізде 
«Алтын белгі» ілуде бір берілетін. Тіпті, 10 
жыл қатарынан т'сбелгі берілмеген кез 
болды. Қалай талап 'згерді, солай үміт кер-
лер қатары к'бейіп кетті. Qйткені  «Ал тын 
белгіге» үміткер атанудың 'зі жауапкер-

шілік пен 'зіне деген сенімді талап ететін. 
Мектепішілік, аудандық, облыстық тесті-
леу нәтижесі келгенде бірінші үміткердің 
тесті сынға алынып, жиналыста талқыға 
түсетін. Содан да болар, абыройы жоғары 
мара пат-ты. Ал қазір бір мектептен 5-7-
ден «Алтын белгі» алып жатыр. Жиналыс-
тар дың бірінде «бәріне тарата салсаңдар-
шы» деп айтқаным бар-ды. Беделі биік 
т'сбелгінің осылайша құны түскені 
ойландырады», – дейді педагог-зерттеуші 
Зәуре Бексұл тан қызы. 

Білуімізше, бір т'сбелгінің бюджетке 
түсетін салмағы – 10 мың теңге. Яғни, 
биыл 9 738 медальға шамамен 97 млн 
теңгеден астам қаражат кеткен. Мәселен, 
Дәулет Т'леутайұлы сұхбаттарының 
бірінде 100 миллионға жуық ақшаны мара-
патқа емес, басқа нәрсеге жұмсауды ұсын-
ған. Оның айтуынша, оқушыларға аттес-
таттағы «Алтын белгі» деген жазу жеткілік-
ті. Бірақ ұстаздар қауымы 11 жыл бойғы 
білімді дәлелдеген түлекке т'сбелгі беруді 
қолдайды. Алайда сыны мен білім сапасы 
сәйкес келгенін талап ететіндер жеткілікті. 

«Кейінгі 10-15 жылда БҒМ шығарған 
құжаттарда баланың қабілеті деген нәрсе 
жоқ. Есесіне, мектептің, қаланың, аудан 
мен облыстың рейтингі бар. Иә, рейтинг 
қуып кеттік. Білім мекемелерінің рейтинг 
үшін алған жетістіктерін қазбаласақ, талай 
іске куә болар едік. Мәселен, Мақта арал-
дағы мектеп 40 «Алтын белгі» берді. 
Менің ше, 40 аса дарынды баланың бір 
мек тепте жиналуы 'те күмәнді нәрсе. Дәл 
қазір не істеу керек? Биыл Арман Qмір-
беков мәселе к'теріп, «үміткерлердің бә-
рін бір аудиторияға отырғызып, білімдерін 
тексеріп к'рсек» деп ұсыныс айтты. 
Құптарлық бастама. Qйткені жыл сайын 
т'сбелгі алатындардың қатары к'бейді. 
Бұл дарынды адамдардың к'птігі эко-
номиканың к'терілуіне ықпал ету керегін 
білдіреді. Бірақ қоғамда мұндай алға 
ілгерілеу болып жатқан жоқ», – дейді 
белсенді ұстаз Qмір Шыныбекұлы.

Екі жылдан бері к'теріліп келе жатқан 
мәселенің оң шешімі биыл Тамыз 
кеңесінде хабарланды. Ендігіде үміткердің 
оқу жылы соңындағы нәтижесі ғана емес, 
5-11-сынып аралығында әр тоқсанды 
беске аяқтауы ескеріледі. Сондай-ақ 
«Алтын белгіге» үміткер орта білімін 
мектепте мемлекеттік емтиханды беске 
тапсырып, қорғап шығуы тиіс. ̀ рбір құжат 
жан-жақты қаралады. Бұл жүйе алдағы оқу 
жылында іске асса, келер жылы жемісін 
к'ретін боламыз. 

«Алтын белгі» еліміздегі білім беру 
жүйесінде озат оқушыға берілетін т'сбелгі 
болғасын, қоғам назарында болары белгілі. 
Сондықтан оның құны жоғары, берілу 
тәртібі әділетті, қатаң болуы алдымен 
министрлікке сын. Десе де, жүйеге 'згеріс 
талап етіп, нәтиже шығару – мектеп пен 
ұстаздың құзырындағы іс. 

«Алтын белгінің» 
қадірі  қалды ма?

Биыл елімізде 10 мы�%а жуы� т#лекке «Алтын белгі» беріл ген. Расын айту 
керек, кейінгі жылдары б�л марапатты� ��ны т' мендеп кетті. Б�рын әр 
мектептен бір о�ушы алса #лкен жетіс тік-ті. �азір бірден �ыр�ын #лес тіретін 
білім оша%ы бар. М�ны министр де к'ріп, біліп отыр. Сонды�тан келе сі 
жылдан бастап «Алтын белгі» алу талабы 'згереді. Ал б�л жем�ор лы�ты� 
жолын жаба ма?
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AI  YNQQ

Бүгінде Кабул әуежайы әлі де 
АҚШ әскерилерінің қорғауында. 
�уежай – стратегиялық нысан, 
барлық әуе қатынасы осы жер 
арқылы !теді. «Талибан» билікке 
келгелі оның маңызы арта түсті. 
Қаба сақал қарулы кісілердің би-
лігінен қашқан ауған халқы кез 
келген ұшаққа отырып, шетелге 
к!шуге даяр. Мүмкіндік болса, 
АҚШ-ты бетке алмақ. Жақында 
әуежайды қоршаған темір сым 
арқылы нәрестесін АҚШ жауын-
герлеріне беріп жатқан ауғандық-
тардың суреті әлем медиасында 
тез таралып кетті. Шетелге !зім 
кет песем де, балам жетсін деген 
аналардың әрекеті екені к!рініп 
тұрды. 

Ал кеше ғана +збекстан шек-
араны заңсыз кесіп !ткен 150 
ау  ған азаматын еліне қайтарды. 
Алайда алдымен «Талибан» !кіл-
дерінен олардың қауіпсіздігіне 
кепілдік алған. Кейін +збекстан 
тарапы ауғандықтардың үйлеріне 
аман жеткенін хабарлады. 

Пәкістан. Бұл мағлұматтар 
Ауғанстан халқы жаппай бос қын-
дар легіне айналғалы тұрғанын 
к!рсетіп тұрған секілді. Елдегі 
не гізгі әуе нысаны – Кабул әуе-
жайы қоршауда екенін ескерсек, 
«Талибаннан» қашқан жұрт жаяу, 
жеңіл к!лікпен шекара асуы бек 
мүмкін. Пәкістан жақын болға-
ны мен, ондағы әлеуметтік жағдай 
мәз емес. Халық саны да к!п. 
Пә кістан жерінде босқындарға 
ар налған лагерь бар. Қазіргі мә-
лімет бойынша, бұрын-соңды 
Пәкістанға қашқан ауған азамат-
тарының 36 пайызы әлі де сол 
ла герьде тұрып жатыр. 1 мил-
лион ға жуық ауған халқы осы 
елде заңсыз қалып қойған. Жал-
пы, бұл елдің шенеуніктері к!р-

шілерін құшақ жая қарсы алайын 
деп тұрған жоқ. Ауған жерінен 
заң сыз миграция, жендеттер !т-
песін деп Пәкістан билігі шекара 
бойымен қалың қабырға соқты. 

Иран. Сондықтан келесі не гізгі 
екі бағыт қалады – Иран және 
Орталық Азия. Иранда ауған бос-
қындарына арналған 3 лагерь 
бар. Алайда онда халық лық толы, 
1 миллион шамасында. АҚШ 
санк  циялары Иран эконо ми ка-
сын тұншықтыра бастағалы онда-
ғы босқындардың жағдайы да 
на шар лаған. �рине, ауған бос-
қындары бірден Еуропа не АҚШ-
қа атта нуды ж!н к!реді. Бірақ 
жол да ке дергі болатын тау-тас, 
!зен-к!л, шекара сымдары, қа-
быр ға лары аз емес. Сондай қа быр-
ға ның бірін Түркия Иранмен 
шек  ара бойында салды. Қабыр ға-
ның ұзын дығы 300 шақырым дай, 
биік тігі 3 метр. БҰҰ Иранға ауған 
шекарасын жаппауды сұра ды. 

Еуропа. Еуроодақ Сирия 
босқындарынан соң Ауғанстан 
азаматтарын қабылдауға дайын 
емес секілді. Алайда дәл осы одақ 
мүешелері 2001 жылы АҚШ-пен 
бірге НАТО аясында Ауғанстан 
территориясына әскер кіргізді. 
Яғни, белгілі деңгейде енді сол 
ауған жұртына к!мек қолын беруі 
тиіс, моральдық міндеті десек, 
артық болмайды. +ткен 20 жылда 
НАТО елдерінің армиясына к!-
мек тескен, оларға жұмыс істеген, 
тілмаш болған жергілікті жұрт аз 
емес. Бірақ Ауғанстанды жылдам 
тастап шығып жатқан Еуропа 
елдерінің әскері оларды !зімен 
бірге ала кетуге ниетті емес екен. 
Мысалы, Bild газеті Ауғанстанда 
болған Германия жауынгерлері 
!здерімен бірге жұмыс істеген 
ауғандықтарға виза бермей, оның 
орнына ұшақтарға 340 шыны 
шарап, 65 мың дана сыра артып 
әкелгенін жазды. Кейін осы елдің 

сыртқы істер министрі Хайко 
Масс «біз қазір 2 мың ауғандыққа 
виза берсек, ертең ол 20 мыңға 
!сер еді» деп ақталды. Франция 
президенті Макрон да «Еуроодақ 
жалғыз !зі заңсыз миграцияны 
қабылдай алмайды» деген ұста-
ны мын мәлімдеді. Алайда қазір 
тек Ұлыбритания ғана 20 мың 
Ауғанстан азаматын қабылдауға 
даяр екенін хабарлады. Бұл елде 
20 жылға жуық әскери операция 
жүргізген АҚШ ауған мигрант-
тарын қабылдайтын шығар деген 
сауал туындайды. Бірақ қазір 
Ауғанстанның !зінде 10 мыңнан 
40 мыңға дейін АҚШ азаматы 
қалып қойған. Себебі бұған дейін 
түрлі гуманитарлық ұйым, жеке 
әскери, логистикалық ком па ния  
қызметкерлерін ауған жеріне 
жіберген. Президент Бай ден үшін 
алдымен сол !з азамат тарын аман 
шығару маңызды.

Орталық Азия.  Қысқасы, 
Ауғанстан босқындарын ешкім 
қуана қарсы алайын деп тұрған 
жоқ. Сондықтан олар үшін ең 
жақын маршрут Түрікменстан, 
+збекстан, Тәжікстан болуы 
әбден мүмкін. Дегенмен бұл ел-
дер босқындарды шекарасынан 
!ткізе қоймас. Жағдай қиындаса, 
уақытша босқындар лагерін 
ашады. Егер мыңдаған кісі лап 
берсе, лагерьде олардың барлы-
ғын күнделікті тамақтандыру, 
емдеу оңайға соқпайды. Яғни, 
шығынды кім т!лейді деген мә-
селе туындайды. �детте қаржы 
ауыр тпалығы мигранттарды қа-
былдаған елдерге түседі. Оны 
Сириядан 2-3 миллион босқынды 
қабылдаған Түркияның тәжіри-
бесінен к!рдік. Егер Орталық 
Азиядағы к!ршілеріміздің эко-
номикасы қуатты емес екенін, 
былтырдан бері пандемия жағ-
дайды қиындатқанын ескерсек, 
онда аталған үш ел шекарасын 

мықтап жабуға тырысатын шы-
ғар. Бірақ маусымнан бері «Тали-
баннан» қашып, бас сауғалаған 
талай жауынгер аталған шекара 
сызығын заңсыз кесіп !тті. Дәл 
солай босқындар да шекараны 
аттамасына кім кепіл? Оған қоса, 
бұл үш елдің арасында ауған-
түрікмен шекарасы әлсіз деген 
мәлімет бар. 

Бұдан б!лек, Ауғанстан аза-
маттары +збекстан шекарасын 
кесу үшін түрлі амалға барып жат-
қан к!рінеді. Мәселен, +з бек стан-
нан басқа елге ұшып кету үшін әуе 
билетін алып, оны шек арада к!р-
сетеді. Алайда !збек тарапына 
!т кен соң билетті !т кізіп, +збек-
станда қалып қойып жатқандар аз 
емес екен. Сондай-ақ �мудария 
бойымен бос құты лардан (бак-
лажка) құралған сал мен !тіп жат-
қандар да бар. К!п шілігі Термез 
қаласында қалып қойып жатыр. 
�рине, +збекстан билігі бұл жағ-
дайға к!з жұмып қарамайды. Ер-
тең босқындарды жаппай депор-
тациялау басталса, онда заңсыз 
мигранттардың ба сым б!лігі Қа-
зақстанға да бет алуы мүмкін. 

Дайындық басталды. Қазірдің 
!зінде Қазақстанның Т!тенше 
жағдайлар ж!ніндегі вице-ми-
нистрі Ибрагим Құлшымбаевтың 
қолы қойылған қызметтік хат 
ғаламторда тарап кетті. Онда ми-

нистрлік Алматы, Қызылорда, 
Маң ғыстау, Түркістан, Жамбыл, 
Шығыс Қазақстан облыстары 
әкімдіктеріне босқындарды қа-
былдау үшін 20 тамызға дейін 
да йындық шараларын қабыл-
дауды тапсырған. Министрлік бұл 
құ жат ты жоққа шығармады. 
Яғни, Қазақстанға босқындар 
келуі мүм кін, сол үшін Үкімет 
дайындық жұмыстарын бастап 
кетті деген с!з. 

Азаматтық соғыс басталса... 
Жалпы, «Талибан» қозғалысы 
билікке келгенімен, толық мо-
йындалды деген с!з емес. Ауған-
станның әлі талай !ңірінде дала 
командирлері бар. Ал Панджшер 
аймағында атақты командир 
Ахмад Шах Масудтың ұлы Ахмад 
Масуд талибандықтарға қарсы 
күресті бастап кетті. Бірнеше күн 
бұрын бас сауғалап, +збекстанға 
!тіп !ткен генерал (маршал) 
Дустумның 10 мың жауынгері осы 
аймаққа бет алды. Яғни, Ауған-
станда азаматтық соғыс жалға-
сады деген с!з. Соғыс «Талибан-
нан» қашқан жұрттың санын ұл-
ғайтатыны анық. Қазіргі жағдайға 
қарасақ, болашақ босқындардың 
біразы Орталық Азия елдерінен 
пана іздеуі мүмкін. Ауған жерінің 
солтүстігінде тәжіктер, !збектер 
аз емес. Олар атақонысынан қол-
дау іздейтін шығар. �рине, жер-

гілікті халық сырттан келгендерге 
қуана қоймас. Бірақ мигранттар 
легі лап берсе, оларға пана болуға 
тура келеді. Бұдан б!лек, Орталық 
Азияның Ауғанстанмен шек ара-
лас аймағында таулы мекен же-
терлік. Ол да босқындар үшін 
жақсы мүмкіндік. Оған қоса, 
АҚШ шілде айында Орталық Азия 
елдеріне кезінде амери ка лық тарға 
к!мектескен 9 мың ау ғандықты 
қабылдауды сұраған еді. 

С�з соңында. Сонымен, Ау-
ған стандағы жағдай ушыға бас-
тады. Бірер айда «Талибан» !зінің 
қатаң ережелерін ауғандықтардың 
күнделікті тұрмысына енгізе бас-
тағанда босқындар саны қазір-
гіден де күрт артуы мүмкін. Олар-
дың бір б!лігі Қазақстан терри-
ториясына да жетуі ғажап емес. 
Сондықтан оларды қабылдаймыз 
ба, жоқ па, әлде еліне бірден де-
портациялаймыз ба, мүмкін кең-
дік танытып, уақытша пана бе-
реміз бе деген сұрақтардың жауа-
бы бүгін табылуы тиіс. Бұл ди-
лемманың жауабын табу қиын. 
Бір жағы !з халқымыз босқын-
дарға «есік ашуға» қарсы болуы 
мүмкін. Екінші жағы Қазақстан 
халықаралық қатынас пен құқық 
жүйесінің мүшесі ретінде БҰҰ-
ның босқындарды қабылдау ту-
ралы !тінішін орындауына тура 
келетін шығар.

Ауғаннан ел ауа ма?
«Талибан» �оз�алысыны� (�аза�станда тыйым салын�ан �йым) �азіргі мәлімде-

мелеріне �араса�, олар билік етуге �за� уа�ыт�а келгендей. �ткен аптада саясатыны� 
негізгі ба�ыттарын да жариялап !лгерді. Алайда ау�ан хал�ы �олына �ару �стап, 
әткеншек к%ргеніне балаша �уанатындардан жа�сылы� к!тіп отыр�ан жо�. Шамасы 
келсе, аман �алатын жа��а �ашып ��тылма�шы. Я�ни, бос�ындарды� жа�а легі лап 
бермекші деген с%з. Егер Ау�анстан ж�рты Орталы� Азия елдеріне бет алса, бос�ындар 
�аза� жеріне жете ме? Жетсе, 0кімет оларды  �абылдай ма?   

Нұрмұхамед БАЙҒАРА

Осыдан бір апта бұрын Қор-
ғаныс министрлігінде аппараттық 
кеңес !ткен. Министр Нұрлан 
Ермекбаевтың басқаруымен !ткен 
басқосуда халықаралық армия 
ойындарына даярлық, әскери ғи-
мараттар мен казармалардың дұ-
рыс болуы, оқу-жаттығу, запастағы 
әскери қызметкерлердің сапасы 
мен біліктілігі тәрізді мәселелер 
с!з болғанымен, іс жүзінде Ауған-
стандағы жағдайға байланысты 
Қарулы Күштердің даярлығын 
пысықтау айрықша назарда болды. 
Тіпті, министрлік таратқан ресми 
мәлімдемеде «Ауғанстан Ислам 
Республикасындағы ахуалдың 
шие ленісуіне байланысты Қарулы 
Күштерде қырағылықты күшейту 

бойынша шаралар қабылданды. 
Ең алдымен бұл арнайы опера-
циялар күштерінің б!лімшелеріне, 
майдан және әскери-к!лік авиа-
циясына, әуе шабуылына қарсы 
қорғанысқа қатысты болып отыр» 
делінген. Бұл дегеніңіз – билікте-
гілердің «Талибан» қозғалысына 
сенуге болмайтынын жақсы 
түсініп отырғанын к!рсетеді. Бәл-
кім, барлаушылардың қосымша 
мәліметтері бар ма, кім білсін, 
әйтеуір «сақтансаң, сақтаймын» 
дейтін қағиданы әскерилер жақсы 
түсінген сыңайлы. Жиынның мәні 
де осында.

ҚАУІПСІЗДІК БІРІНШІ 
ОРЫНДАҒЫ М/СЕЛЕ

�детте қауіпсіздік жайлы с!з 
еткенде бұқара бірден Қарулы 
Күш терге қарайды. Рас, Қарулы 

Күштердің ел қауіпсіздігін қорғау-
дағы р!лі бірінші орында тұратыны 
жасырын емес. Алайда елдің ішкі 
қауіпсіздігі, тұрақтылықты сақтау, 
геосаясатта қате қадам жасамау 
тәрізді сансыз шарттардың да 
мемлекеттің тыныштығына тіке-
лей әсер ететінін ескерген ж!н. 
Оның үстіне, бүгінгінің қаупі бір 
қырлы емес екенін барша мемлекет 
мойындайды. 2017 жылы қабыл-
данған �скери доктринада да 
Қазақстан оны ашық к!рсетті. Сол 
құжатта «гибридті күрес», кибер 
және ақпараттық қауіпсіздік тә-
різді тың ұғымдар бар. Демек, 
Ауғанстан жақтан т!нуі мүмкін 
қатердің алдын алу үшін ішкі 
саясатқа жауапты органдар, ішкі 
істер саласы қызметкерлерінің, 
ҰҚК мамандарының, қала берді 
ҚМДБ !кілдерінің де қырағы 
болмағы керек. �йтпесе, әскерді 
қанша даяр қылдық дегенмен, 
армия ел ішінде қиғылық салатын 
!з азаматтарымыз болса, оларға 
қарсы қолданылмайды. 

Жалпы, Ауғанстан тарапынан 
т!нуі мүмкін қатерлерді әскери, 
әлеуметтік, идеологиялық деген 
үш түрге б!луге болады. �скери 
қауіп әдетте бірден қарулы қақты-
ғыстарды еске түсіреді. Мұндай 
жағдайда армияның күшейтілуімен 
қатар к!рші мемлекеттермен !зара 
ынтымақтастықтың да маңызы 
арта түседі. Мұны бірқатар саясат-
танушы да айтып жүр. Жас саясат-
танушы Асхат Қасенғали Ауғанстан 
тарапынан т!нуі мүмкін қауіпке 
байланысты Орталық Азия елде-
рінің консультациялары жиілеге-
нін айтады. 

«Ауғанстандағы жағдай Орта-
лық Азия мемлекеттерінің қауіп-
сіздік саласын күшетуге итермелеп 
отыр. Бұл тұрғыдан Орталық Азия 
елдерінің басшылары !зара ке-
ңестер !ткізсе, қорғаныс министр-
ліктері бірнеше мәрте жаттығу 
!ткізді. Мысалы, +збекстан мен 
Тәжікстан әскерлері Ресейдің 
бастамасымен әскери жаттығулар 
!ткізіп, полигондардың шаңы ба-
сылмай жатыр. Қазақстан Респуб-
ликасы да Ауғанстандағы жағдай-
дан кейін қырағылықты арттыру 
керегін түсініп отыр. Арамызда 

+збекстан, Тәжікстан, Түрікмен-
стан сынды буферлі елдердің ба-
рына қарамастан, қауіпті жоққа 
шығаруға болмас. �рі алыс перс-
пективада айтатын болсақ. Орта-
лық Азия елдерінің оңтүстік шек-
ара сында жағдай ушықса, онда 
әскери к!мек беру жағын да қа-
растырған дұрыс. Отты жағалаудың 
бергі жағында емес, арғы жағында 
с!ндірген абзалырақ қой. Тәжік-
станға онсыз да ҰҚШҰ аясында 
Парламент рұқсатымен әскер жі-
беруге болады, әрине егер Душанбе 
сұрап жатса. Ал +збекстан мен 

Түрікменстан ұйымда болмаған-
дық тан, мемлекетаралық келісім-
дер аясында іске асыруға болады 
деп санаймын. Алдымен ондай 
келісімдерді жасау керек. Сол 
себепті Ауғандағы жағдай бізден 
алыс деп арқаны кеңге салмай, 
етек-жеңді жинап отырғанымыз 
ж!н», – дейді саясаттанушы. Біз-
дің пайымдауымызша, әскери 
қауіп-қатердің т!ну ықтималдығы 
аздау. Алайда «Талибанның» би-
лікке келуінің әлеуметтік және 
идеологиялық қаупі күштірек 
тәрізді. +йткені қазір Ауғанстанда 
«Талибандардан» қашып кетуді 
к!здейтін мыңдаған азамат бар. 
Олар, әрине мүмкіндігінше Түр-
кия ға, Араб елдеріне, Еуропа мен 
АҚШ, Канадаға кетуге тырысады. 
Бірақ ең жақын елдер Орталық 
Азия мемлекеттері екенін де жақсы 
біледі. �рі Тәжікстан мен Қырғыз 
Республикасының таулы-тасты 
аймақтары Ауғанстаннан қашып 
!туге де қолайлы. Тіпті, шекарашы-
ларға пара берсе де !тіп кету мүм-
кіндігі бар. Одан кейінгісі белгілі. 
Босқындар Орталық Азияны 

к!ктей !тіп, Ресейге бір-ақ тартуды 
к!здейді. Ал елге кіріп кеткен 
босқындарды күшпен шығаруға 
құқымыз тағы жоқ. Біраз халық-
аралық құжатқа қол қойғанбыз. 
Тіпті, асырап-бағуға да мәжбүр 
болуымыз мүмкін. Мұндай жағдай 
қоғамдағы әлеуметтік шиеленіс-
терді ұлғайтуы мүмкін. Асхат Қа-
сенғали да мұны жоққа шығарма-
ды, «Оңтүстік шекараны күшейту 
керек. Ауғанстаннан +збекстанға 
босқындардың келіп жатқанын 
к!ріп отырмыз. Олардың нақты 
саны қанша екені де айтылмайды. 

Мүмкін жүз, мүмкін мың. Сондық-
тан шекара бекеттері арқылы !туі 
мүмкін жандарды да бақылауды 
күшейту керек. +кінішке қарай, 
Орталық Азия елдеріндегі жем-
қорлық пен парақорлық деңгейін 
ескерсек, аз болса да бұл қауіпті 
естен шығармаған ж!н», – деді 
саясаттанушы. Ал идеологиялық 
қауіп тіптен жоғары.

ІШКІ ТҰРАҚТЫЛЫҚТЫ 
ҚАМТАМАСЫЗ ЕТУ КЕРЕК

�рине, ресми мекеме қызмет-
керлері мен дін саласының маман-
дары радикалды к!зқарастағы 
азаматтар саны азайғанын, оларды 
«үйірге қосу» жұмыстары қызу 
жүргізілгенін айтады. Дінтанушы 
Мұхан Исахан 2011 жылдан бері 
діни оңалту бағытында қызу күрес 
жүргенін айтады. Ол біздің бір 
сұрағымызға «Діни радикализм 
тежелді. Егер сол кезде қамданба-
ғанда, қазір Ауғанның ар жақ, бер 
жағында болар едік» деп жауап 
берген еді. �рине, дін саласында 
жүрген мамандардың уәжін де 
ескеру керек. Расында да, діни ра-

дикализм Қазақстанда азайған 
бо луы мүмкін. Алайда дін т!ңіре-
гін де жүрген мамандардың !зі түрлі 
ағым бар екенін мойындайды. 
Демек, радикализмді жойдық де-
генмен, іштей тынып жүргендер ел 
арасында кездесуі мүмкін. Он-
дайлар «Талибанның» Ауған станды 
билеп-т!стеу бастауынан «рухани 
күш» алуы ғажап емес. Тіпті, «Та-
либан» !кілдеріне сүй кімді болып 
к!рінуге де ұмтылуы мүмкін. Оның 
үстіне, қозғалыс құрамында түрлі 
діни, этникалық және саяси топ 
бар. Саясаттанушы Асхат Қасенғали 
сол себепті ра дикалды к!зқарастағы 
азамат тар ды бақылау қажет деп 
санайды. Ол Қорғаныс министр-
лігінде !ткен жиында бұл мәселе 
қаралған шығар деген үмітте, «Ең 
алдымен Қорға ныс министрлігі 
мен ҰҚК ішкі тұ рақтылықты қам-
тамасыз ету мақ сатында ради кал-
дық к!з қарастағы жандарды 
бақылауды күшейтті деген ойдамыз. 
+йткені лаңкес тер дің жетістігі мен 
жеңісі біраз ра дикалдық ағымды 
жел піндіріп қой ғаны анық», – 
дейді А.Қасенғали. 

Айтпақшы, алыстағы Ауған-
станнан тікелей қауіп т!нбегеннің 
!зінде қоғамдағы бірлікке сына 
қағатын қосалқы ықпалы да бар. 
«Талибанның» билікке келуін 
жақтап с!йлейтіндер мен даттап 
с!йлейтіндер, Ауғанстан қазағын 
к!шіріп алуды құптайтындар мен 
қарсылар, салафилік ағымның ел 
ішіне дендеп енгенінен қауіп те-
нетіндер дейсіз бе, әйтеуір әлеу-
меттік желіде топ-топқа б!лініп 
дауласып жататындар к!п. Мұн-
дай да қоғамның қалтарыс-бұл-
тарысында ел қауіпсіздігіне нұқсан 
келтіруі мүмкін !зге процестер 
басталып кетуі ғажап емес. Ресей-
дің Қазақстандағы тіл мәселесіне 
қатысты тұрмыстық деңгейдегі 
әңгімені орталық телеарналар 
эфиріне дейін шығарып, біздің 
буынсыз жерімізге пышақ ұрып 
отырған тәрізді жағдайлар соның 
айқын дәлелі. Қоғам мүшелері қа-
уіптің қайдан т!нуі мүмкін екенін 
назардан тыс қалдырып, гибридті 
күрес амалдарының елімізде де 
қолданылуына жол беріп алды. Бұл 
да ескеретін дүние.

«ТАЛИБАННАН» келер қауіп қандай?

Ау�анстан билігіні� әлемдегі к%птеген ел мен �а-
за�станда тыйым салын�ан «Талибан» к!штеріні� �олына 
к%шуі талайды� �й�ысын б�зып т�р. �аза�стан билігі !шін 
де атал�ан мәселе %зектілін жойма� емес. Демек, етек-
же�ді жинап, са�тана отыр�анны� арты�ты�ы болмаса 
керек. 2сіресе, әскери �ызметкерлерді� ар�алайтын 
жауапкершілігі ауыр.

Ардақ СҰЛТАН

Орта лық Азия елдерінің оңтүстік шек ара сында 
жағдай ушықса, онда әскери к�мек беру жағын да қа-
растырған дұрыс. Отты жағалаудың бергі жағында 
емес, арғы жағында с�ндірген абзалырақ қой. Тәжік-
станға онсыз да ҰҚШҰ аясында Парламент рұқса-
тымен әскер жі беруге болады, әрине егер Душанбе 
сұрап жатса. Ал )збекстан мен Түрікменстан ұйымда 
бол маған дық тан, мемлекетаралық келісім дер аясында 
іске асыруға болады деп санаймын.
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АЙМАҚAI  YNQQ

26 МЕКТЕП СПОРТ 
ЗАЛЫНСЫЗ, 69 МЕКТЕПТЕ 

КІТАПХАНА ЖОҚ...
Мониторинг облыстың 551 

мектебін тексерістен �ткізген. 
Жүр  гізілген кешенді бақылау ба-
ры сында ондаған білім ордала-
рындағы олқылықтар анықталды. 

Облыстың оқушылар саны 50-
ден т�мен шағын комплектілі және 
негізгі мектептерде медици на лық 
қызмет лицензиясы қосым ша мен 
келісімшарттар жасалма ған, тіпті 
медициналық кабинеттер мүлде 
жабдықталмаған болып шықты. Ал 
46 мектепте бала са нының аздығы 
және тамақтануды ұйымдастыру-
шы ларының бол мауына байланыс-
ты тамақтанатын орын жоқ. Мек-
тептерде балаларды тамақтандыру 
ата-аналардың қа ражаты есебінен 
жүзеге асырылған. Мұнымен қоса, 
26 мектепте спорт залының, 69 мек-
тепте жеке кітап хананың жоқ екені, 
ал Қорғалжын ауданындағы Арық-
ты орта мекте бінде меншік құқы-
ғының да тір кел мегені анықталды. 

ЭЛЕКТРОНДЫ 
КІТАПХАНАЛАР ЖОҚ, 

МЕКТЕП ЖИҺАЗДАРЫ ЕСКІ...
«Мектеп кітапханаларының 

әлем дік к�ркем әдебиетпен қам-
ты луы жеткіліксіз. Электронды 
кітапханалар жоқ. Мониторинг 
барысында мектеп жиһаздарының, 
сынып тақталарының к�п қолдан-
ғандықтан жарылып кеткені, 
ауыс тыру қажеттігі к�рінді. 36 ша-
ғын комплектілі бастауыш мек теп-
те компьютер класы жоқ. Облыс-
тың 256 мектебінде Ұлттық білім 
беру деректер қорындағы (ҰБДҚ) 
мәліметтердің шынайы орналас-
ты рылуы қамтамасыз етілмеген. 
Бі лім басқармасы органдарына 
не гізгі к�рсеткіштер бойынша 
ҰБДҚ деректерін толтыруға тал-
дау жасау қажеті ұсынылды», – 
дейді департамент басшысы Серік 
Алтаев.

Негізгі мәселелердің бірі ре тін-
де edu.kz аймағында облыс мектеп-
терінің бар болғаны 3 пайызында 
ғана үшінші деңгейлі доменнің бар 

екені аталды. Сондай-ақ жекелей 
қолдану үшін жабдықталған 
шкаф тар облыс мектептерінің 14 
пайызында ғана бар болып шықты. 

«Мәселе облыс әкімдігіндегі 
және білім басқармасындағы 
жиын дарда, білім беру ұйымда-
рында ақпараттық-түсіндіру жұ-
мыстарын жүргізу кезінде бірнеше 
рет к�терілді. Бірақ бүгінге дейін 
нәтижесі к�ңілге қонбайды», – 
дейді Серік Алтаев. 

168 МЕКТЕПТІҢ ОҚУ 
КАБИНЕТІ ЖОҚ

Бұған қоса, облыста әсіресе 
шалғайда жатқан ауылды мек теп-
терде мемлекеттік жалпыға міндет-
ті білім беру стандарттарына сәй-
кес оқу кабинеттерінің жеткілік-
сіздігі анықталды. Атап айтқанда, 
168 мектепте химия, биология, 
физика, қазақ тілі, география, 
орыс тілі, информатика сияқты 
негізгі пәндерден оқу кабинеттері 
жоқ. 494 негізгі және орта мектеп-
терде құрал-жабдық жеткіліксіз. 

194 мектептің жаратылыстану 
циклді пәндерден тәжірибелік жұ-
мыстар жүргізу үшін зертхана-
ларының жабдықталуы жеткіліксіз 
болып шыққан. 

Айта кететін �зекті жайтар-
дың бірі – бірқатар мектеп қара-
пайым қажеттіліктерден ада қал-
ғаны алаңдатты. Облыстың 50 
мек тебінде су жүйесі орталықтан-
дырылмаған әрі ұңғыма қазыл-
маған. Су тек тасымалданып әке-
лінеді. Ал тіршілік нәрі осылайша 
жеткізілетін мектептердің 70 па-
йы зында тіпті су тасымалдауға 
ке лісімшарт та болмай шықты. 
Ор талықтандырылған кәріз жүйесі 
тек 84 мектепте, яғни барлық 
мектептің 15,2 пайызында бар бо-
лып шықты. Ал септикті тазалау 

келісімшарты 327 мектепте ғана 
бар екені анықталды. 

513 МЕКТЕПТЕГІ 
БЕЙНЕБАҚЫЛАУ КАМЕРАСЫ 

ТАЛАПҚА САЙ КЕЛМЕЙДІ
Мониторинг тобы тексеріс ба-

рысында мектептердің бейнеба қы-
лау жүйесінде де шалалық байқады. 
Bткен жылдың жазында ғана об-
лыстың барлық мектебі бейнеба-
қылау камераларымен жабдықтал-
ған. Оның ішінде 29 мектеп жедел 
басқару орталығына да қосылыпты. 
Алайда жүргізілген тексеріс ІІМ 
мен Білім және ғылым министр-
лігінің 2019 жылдың 23 қаңта рын-
дағы бірлескен бұйрығының 
бұзылғанын анықтады. Облыстың 
513 мектептің бейнебақылау жүйе-

сі талапқа сәйкес келмейді.
«Білім беру мекемелеріндегі 

кемшіліктер мен күрделі мәселе-
лерді шешу әрі түзету үшін облыс 
әкімі мен білім басқармасының 
басшыларына хат жолданды. Сон-
дай-ақ қажетті ұсыныстар жос-
парланып берілді», – дейді Серік 
Алтаев. 

P.S. Сонымен, оқу жылына са-
нау лы күндер қалса да елдегі ең 
7зек ті саланың бірі – білім беру ны-
сандарында жоғарыдағы қате ліктер 
мен мәселелер анықталды. Олардың 
қаншалықты шешімін табатынын 
алдағы уақыт к7рсете жатар... 

Абзал АЛПЫСБАЙҰЛЫ, 
Ақмола облысы

ҮШ ЖАСАР ҚЫЗДЫҢ 
ҚАЗАСЫНА КІМ КІНCЛІ?
Негізі, теміржол қауіпті аймақ 

саналатындықтан, мұнда қауіпсіз-
дік шаралары барынша сақталуы 
қажет. Ал Құмшағал стансасында 
қауіпсіздік деңгейі қандай? Қай-
ғылы оқиға болатын күні Д. есімді 
азаматша Құмшағал стансасынан 
Құмшағал иініне баласын белгі-
ленбеген жермен алып �тпек бол-
ған. Қызын алға жіберген әйел қас 
пен к�здің арасында келіп қалған 
пойыздан сасып қалып, баласын 
құтқара алмай қалған. К�з алдында 
к�з жұмған перзентінің денесін 
к�рген әйел есін жия ал май, жедел 
жәрдем мен тәртіп сақ шыларынан 
жағдайды естіген соң жолдасын 
шақырған. 

Жалпы, құмшағалдықтардың 
айтуынша, бұл стансада болған 
бі рінші жағдай емес екен. Темір-
жолға аспалы к�пір қажеттігін 
тұрғындар 1970 жылдан бері к�те-
ріп келе жатқан к�рінеді. 2016 
жы лы жұрттың жанайқайы жа-
уапты мекемелерге жетіп, к�пірдің 
сызбасы сызылып, орны да белгі-
леніпті. Алайда түрлі себеппен 
к� пірдің құрылысы басталмай 
жа тып аяқталған. «Егер 5 жыл 
бұрын к�пір салынғанда үш жасар 
қыздың қазасы сияқты қайғылы 
оқиғалар болмас па еді», – дейді 
Құмшағал иінінің тұрғыны Тоқ-
берген Орынбасар. 

Құмшағал стансасының қауіпті 
екенін Тараз стансасы желілік по-
лиция б�лімі басшысының бірінші 
орынбасары Аслан Қайназарұлы 
растап отыр. Оның с�зіне сүйен-
сек, халық к�п шоғырланған ау-
мақ тағы теміржолдың жиегі ар-
найы қоршалуы қажет екен. Bйт-
кені бұл Тараз стансасы желілік 
полиция б�лімінде адам �лімімен 
аяқталған бесінші дерек болып 
отыр. Ал былтыр үш адам жарақат 
алып, т�рт адам ажал құшқан.

АСАЛЫҚТАР АСПАЛЫ 
КEПІРДІ ТАҒЫ ҚАНША 

КҮТЕДІ?
Теміржол үстіне аспалы к�пір 

сұрап, базынасын білдіріп жат-
қан жұртшылық Жамбыл ауданы 
Аса ауылында да аз емес. Ауданда 
12 157 халық тұратын болса, соның 

1 520-ы теміржолдың сол жақ 
бетіне қоныстанған. Сондай-ақ 
150-ден астам мектеп оқушысы 
сабаққа бару үшін күнделікті те-
міржолдан �теді.

– Балаларымыздан б�лек, біз 
сияқты үлкен кісілерге темір жол-
дан �ту қиынның-қиыны. Алайда 
амал жоқ, аудан орталығына бару 
үшін күнделікті «қыл к�пірден» 
�ткендей, теміржол арқылы қаты-
науымызға тура келеді.

К�лік �тетін жол үйімізден 
алшақ орналасқандықтан, жедел 
жәрдем к�лігі де кешігіп келеді. 

Ал теміржолдың үстінен бала-
сын қолына к�теріп �тіп бара 
жатқан әйелдерді к�ргенде жүрегім 
аузыма тығылады. Оған қоса, ойын 
балалары да осы теміржолдың 
бойымен жүгіріп ойнауға құмар. 
Қанша ескертсек те оны тың-
дайтын бала жоқ. 

Пойыз астына түскен т�рт тү-
лікті айтпағанда бірер жыл бұрын 
осы теміржолда мектеп оқушысын 
отарба басып кетті. Теміржолдан 
жүгіріп �тпек болған баланың с�м-
кесі вагонға ілініп қалып, пойыз 
оқушының белінен екіге б�ліп 
�ткен. Пойыздың астында қалған 
егде жасқа келген апа туралы да 
естідік. 

Қазір осы аумақтағы тұрғын-
дардың саны артып келеді. Жа-
мандыққа жорығаным емес, бірақ 
жуық арада теміржолдың жиегі 
қоршалып, аспалы к�пір салын-
баса, тағы қандай оқиғалар болуы 
мүмкін екенін ойлаудың �зі қор-
қынышты,–дейді Бекжан Мақұлов 
есімді ауыл тұрғыны.

Аудан әкімі Сәкен Арубаевтың 
айтуынша, осы теміржол үстіне 
қажетті аспалы к�пір мәселесінен 
облыс әкімдігі ғана емес, Пар ла-
мент депутаттары да хабардар 
екен. Сондай-ақ Премьер-Ми-
нистр дің орынбасары Роман 
Скляр дың қоғамдық қабылдауында 
да түйінді түйткілдің жайы айты-
лыпты. Нәтижесінде, Үкімет бас-
шы сының орынбасары аспалы 
к�пір құрылысының жобалық-
сметалық құжаттарын аудандық 
бюджет есебінен дайындауды 
тапсырған. Қазір қажетті құжаттар 
рәсімделіп, республикаға жол-
данып отыр. Алайда ол қаржы 

қа зынадан қашан қаралып, құры-
лыс жұмыстары қай кезде баста-
латыны белгісіз.

EТКЕЛ ДЕ, ҚОҒАМДЫҚ 
КEЛІК ТЕ ЖОҚ

Аспалы к�пір салу мәселесі 
Тараз стансасына қарайтын темір-
жолдарда да �зекті. Мәселен, 
«Қант зауыты» мен «За линей» 
тұрғындары жанайқайын білдіріп, 
бармаған жері, қақпаған есігі қал-
маған. Алайда аспалы к�пір мә-
селесі шешімін таппай, тұрғындар 
теміржолмен жандарын шүберекке 
түйіп �тіп жүр. Мұнда да теміржол 
бо йында ажал құшқан немесе мү-
ге дек болып қалған жандар аз емес. 

– «За линей» (Тынышбаева, 
Наурыз к�шелері) к�шелерінің 
тұр ғындары күнделікті жұмысқа, 
мектепке, қоғамдық орындарға 
қатынау үшін теміржол арқылы 
�теді. Неге десеңіз, «За линейге» 
теміржолдан асып автобус кел мей-
ді. Сол үшін тұрғындардың қоғам-
дық к�лікпен қатынауы үшін те мір-
жолдан �тіп, «Байзақ батыр» 
к�шесінің соңындағы «Элеватор» 
аялдамасына барудан басқа амалы 
жоқ. Мұны теміржол басшылығы 
мен жергілікті әкімдік те біліп отыр. 
Енді қандай шешім қабыл дай тыны 
белгісіз. Lзірге жұмысқа кешігіп 
барып немесе дәл уақы тын да жету 
арқылы пойыздың ара сымен �ту 
үшін  тәуекелге  бас  байлап 
жүруімізге тура келіп отыр, – дейді 
Lлия Иманбай есімді тұрғын. 

«СЕН САЛАР ДА МЕН 
САЛАР...»

Теміржол т�ңірегіндегі осын-
дай �зекті мәселелерді жинақтай 
келе, біз «ҚТЖ-Жүк тасымалы» 
ЖШС «ЖТ Жамбыл б�лімшесі» 
филиа лына ат ізін салдық. Б�лім-
шенің бас инженері Анатолий Ким 
«Қа зақстан Темір жолы» АҚ мен 
жер гілікті әкімдік бұл мәселеден 
ха бар дар екенін айтты. Ал жуырда 
болған үш жасар қыздың қазасы-
нан кейін арнайы жиын �тіп, же-
дел шара қабылданыпты. Атап 
айтсақ, стансаларда дабыл қағатын 
аппараттар саны к�бейтіліп, 
қосымша жарықтандыру, теміржол 
бойына ескертпе үшін баннер қою 
жұмыстары жүргізілген. Сондай-

ақ желілік полиция б�лімінің қыз-
меткерлері түсіндіру жұмыстарын 
күшейткен.

– Тараз стансасының аумағын-
дағы теміржол бойында тұратын 
халықтың жағдайы бізге белгілі. 
Расында, қанша ескерту жасалып, 
түсіндіру жұмыстары жүргізіл ге ні-
мен, қайғылы жағдай к�бейіп тұр.

Қазіргі аса қауіпті аймақтардың 
тізімінде Байзақ батыр к�шесі 
бірінші тұр. Рас, тұрғындар күнде-
лікті пойыз жолдан �ту үшін 40 
ми нут күтуге мәжбүр. Бұл жерге 
жер асты к�пірін салуға да болады. 
Бірақ оған қомақты қаржы керек. 
Lрі теміржолдағы пойыз бағыт -
тарын да уақытша тоқтатуға тура 
ке леді. Сондықтан ең дұрыс ше-
шім – аспалы к�пір салу. Бұл ұсы-
нысы мызды облыс әкіміне арнайы 
хат ретінде жолдадық,–дейді 
б�лімнің бас инженері. 

Жергілікті билікке жолданған 
хат біздің де қолымызға тиді. Онда 
аспалы к�пір салуды қажет ететін 
алты аймақ к�рсетіліпті. Тізімнің 
басында Байзақ батыр к�шесіндегі 
«Элеватор» аялдамасы тұрса, одан 
кейін Абай к�шесіндегі теміржол 
қиылысы, «Ауыл береке» база-
рындағы авток�лік к�пірі, Құм-
шағал, Аса, Талас стансасының 
ау мағы к�рсетілген. Осы ай мақ-
тарда 2020-2021 жылдардың ара-
лығында тұр ғындардың темір-
жолдың рұқсат етілмеген орын-
дарынан �туінің сал дарынан по-
йыздар 106 рет шұ ғыл тежелуге 
мәжбүр болған екен. Соның ішінде 
7-еуінде адамды по йыз басып кет-
кен. Ресми хатта осы деректердің 
барлығы келтірі ліп, «Облыс аза-
маттарының �мірі мен денсаулы-
ғын сақтау мақса тында және ҚР 
«Жергілікті мемле кеттік басқару 
және �зін-�зі бас қару ту ралы» за-
ңының 31-бабы 7-тар мағына сәй-
кес, теміржол үстінен �тпелі жаяу 
к�пір салу мәселесін облыстық 
бюджеттен қарасты руы ңызды 
сұраймыз», – делінген.

Жалпы, б�лімшенің бас ин-
женері Анатолий Кимнің ай туын-
ша, үш жасар қыз қаза болған 
Құмшағал стансасында жерүсті 
�ткелі бар екен. Алайда ол талапқа 
сай емес. Сондықтан маман мұнда 
да аспалы к�пір салып, теміржол 
айналасын қоршап тастау қажетін 
айтады.

 Lрине ұсыныс айтып, хат 
жолдау кез келген мекеменің қо лы-
нан келетін нәрсе. Алайда те мір-
жолға қатысты мәселеде ең бі рінші 
«Қазақстан темір жолы» АҚ жауап-
ты емес пе? Bзге мәсе ле лерге кел-
генде жергілікті билікті жан дарына 
жуыта бермейтін «Қа зақ стан темір 
жолы» мекемесі ас палы к�пір са-
луға келгенде жергі лікті билікпен 
қалай санасып қалды?

 Lрине, байыбына бармай, 
байбалам салудан аулақпыз. Алай-
да «сен салар да мен салар, атқа 
жемді кім салардың» керін кел-
тіріп, аспалы к�пір салу мәселесін 
бір-бірімізге сілтеп жүргенде 
шойын жолдың бойында ажал 
құшқан ағайынның саны артып 
кетпесе игі... 

 Саятхан САТЫЛҒАН,
Жамбыл облысы

Этношеберхана 
ашылды 

Алматы облысында ж�н ��дейтін және �лтты� 
дәст�рге сай к�рпелер шы�аратын этношеберхана 
іске �осылды. 

Ақсу ауданы әкімдігіндегілердің айтуынша, шеберхана 
«Тамшыбұлақ» қорының жетекшісі Жанат Есімбековтің 
бастамасымен Қапал ауылында іске қосылыпты.  Ауылдағы 
кәсіпкерлікті дамытып, жастарды жаңа іске баулуға, кәсіпке 
үйретуге бағытталған әлеуметтік маңызы бар жоба «Азаматтық 
бастамаларды» қолдау орталығы ҚЕАҚ-ның арнайы конкурсы 
шеңберінде берілген грант есебінен жүзеге асырылған. 

– Қазір �з кәсібіңді ашып, еңбек етуге еш кедергі жоқ. Қайта 
қолдаудан кенде болмайсың.  Сондықтан біз де бүгінгі күн 
талабына орай �з кәсібімізді бастауға бел будық. Бағдарлама 
жеңімпазы атанып, қайтарымсыз несиеге қол жеткіздік. Ендігі 
кезекте ұлттық �нердің қайта жаңғырып, дамуына �з үлесімізді 
қосқымыз келеді, – дейді Жанат Есімбеков.

Жобаның жалпы құны – 500 мың теңге. Бүгінде 2 жұмыс 
орны құрылып, 10 адам ұлттық қол�нердің қыр-сырын оқып-
меңгеруде. Басты мақсат – ұлттық �нерді әдемі к�рпелерге 
кес телей отырып, ұмытыла бастаған дәстүрді қайта жаңғырту. 
Ал ғашқы кезеңде этношеберхана ауыл халқын сұранысқа ие 
�німдерімен қам та масыз етуге күш жұмсамақ. Ал болашаққа 
бағытталған жоспардың жүзеге асуы, алғашқы асулардың сәтті 
бағындырылуына байланысты болмақ. 

Қапшағай қаласында да осындай игілікті іске қадам басқан 
к�п балалы ана Жанат Медетқызы «құрақ к�рпе» құрақ бұйым да-
рын жасаудың ескі технологиясын бүгінгі заманға ыңғайлап, 
қай та дамытуда. Бұл салада тәжірибесі жетіп артылатын  қол�нер 
май талманы қапшағайлық бойжеткендерге �з білгенін үйретуде. 
Сон дай-ақ тапсырысты Қазақстанның барлық қалаларына 
жеткізеді.

Жанат Медетқызының айтуынша, бір күнде цех тігіншілері 
40-50 қалыңдыққа арналған жасау жүгін тіге алады. Тігіншілер 
әрбір тапсырысқа білек сыбана кірісіп, �німдерінің сұранысқа 
сай  сапалы шығуына барын салады. Олардың  ойынша, құрақ 
тігісі к�п уақытты қажет ете отырып, к�ркемдік талғамды да талап 
ететін �те қызықты әрі күрделі іс. Bйткені түстер мен пішіндерді 
бір-бірімен үйлестіріп, үйлесімді үлгіге айналдыру  үшін дұрыс 
таңдау керек. Құрақ жастықтар, к�рпелер, жапқыш �зінің қанық 
түсті, сан түрлі оюларымен к�птің таңдайын қақтырады. Цехта 
барлығы 20-дан астам �нім түрі шығарылады.

– Lрбір �нер, әрбір пішіннің �зіндік мағынасы бар. Сондықтан 
әр жағдайға байланысты тиісті пішіндер болғанын ескереміз. К�п 
жағдайда біз жастық, к�рпе, т�сек жапқышты ұлттық оюмен 
к�ркемдейміз. Ата-бабамыз қолданған оюлармен �рнектейміз. 
Кей �німге заман ағымына сәйкес �згеріс те енгіземіз. Жас 
жұбайлар жинағын аққу, қос ғашықтың суретін салып не болмаса 
ізгі тілектер мен есімдерін жазып к�ркемдейміз. Қолымыз тиген 
әрбір �німге бар жанымызды салып, білгенімізді жұмсап, мұқият  
сала кірісеміз, – деген шебердің айтуынша, осы салада еңбек етіп 
жүргендерді  тек �з ойын жүзеге асыру, �з ісін ашу, �з бизнесін 
дамыту ғана емес, ең алдымен �скелең ұрпаққа ата-бабаларының 
мол шығармашылық мұрасын, баға жетпес дәстүрлерін, тарихы 
мен мәдениетін сақтау және беру ниеті біріктіреді.

Болат АБАҒАН, 
Алматы облысы

Ақмолада кей мектептер талапқа сай келмейді
Жа�а о�у жылыны� басталуына санаулы к�ндер �алса да, А�мола облысыны� 

к�птеген білім беру орындары талап�а сай емес. Облыс мектептеріні� о�у жылына 
да йынды� барысын тексерген кешенді мониторинг тобы онда�ан мектептерден елеулі 
кемшілікті аны�тады. $сі ресе, санитарлы�-эпидемиологиялы� стандарттарды�, 
медициналы� �ызмет к�рсету және тама�тану сала сын да�ы нормаларды� �рескел 
б�зыл�аны белгілі болды. К��ілге кірбі� салатын мәліметті А�мола облысыны� Білім 
беру ж�йесіні� сапасын ба�ылау департаментіні� басшысы Серік Алтаев ��ірлік 
коммуникациялар �ызметінде �ткен брифинг барысында мәлімдеді.

Аспалы көпір салынбай тұр

Жамбыл облысы 0�мша�ал стансасында �ш жасар �ызды� ажал ��ш�аны ж�ртшы-
лы�ты� есін шы�арды. Ай мен к�нні� аманында пойызды� астына т�сіп �лген б�лдір-
шінні� �азасы жа�ындарын �ана емес, т�тас халы�ты� �абыр�асын �айыстыр�аны 
аны�. О�ыс о�и�а�а біреулер баласына ие бола алма�ан ананы кінәласа, енді екіншілер 
теміржол�а жауапты мекемелерді сын сада�ына алды. 
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Аралас мектептер ұрпақты 
әлекке салмай ма?

«Қайрат» жаңа бапкер 
тағайындамақ

Жас теннисшілер жеңіспен оралды

Паралимпиада 
ойындары басталмақ

�рбір елде білім беру �з 
алдына идеологияны да �ам-
тамасыз ететін ��рал санала-
ды. Тәуелсіздік жылдарынан 
бері �аза�тілді мектептерді� 
ахуалын т�гел шештік десек 
арты� айт�анымыз болар. Осы 
к�ні орыстілді мектептерді� 
саны азайды дегенімізбен, әлі 
орыс тілінде білім алатын бала 
к�п. $йткені б�%ан аралас тіл-
де о�ытатын мектептер жол 
ашып отыр. Ал б�л ол�ылы��а 
баласын орыс тілінде о�ыт-
�ысы келетін ата-аналарды 
кінәла%ан ж�н бе?

           

Мадияр ТӨЛЕУ

ҮЗІЛМЕЙТІН 
ДАУҒА АЙНАЛДЫ

Араластілді мектептер жайына 
келгенде бір үлкен мәселенің тиегі 
ағытыла кетеді. Білім және ғылым 
министрлігінің 2020 жылдағы де-
регі бойынша, елімізде 6 973 мектеп 
бар. Оның ішінде 3 726 қазақтілді 
мектеп, 1 181 орыстілді, ал 2 043-і 
аралас мектеп. Басқа тілдерде оқы-
татын 46 мектеп тіркелген. Енді 
қараңыз, жаңағы 2 043 мектептің 
араластілді деген аты болмаса, 
негізінен орыс тілінде оқытады. 
Жалпы, аралас мектептер турасын-
дағы дау #ткен ғасырда-ақ бастал-
ған. Бірақ бүгінгі жағдай #ткеніміз-
ден де күрделі секілді. Мәселен, 
белгілі ғалым Мекемтас Мырзах-
метұлының зерттеуінше, 1937-1938 
жылдардың #зінде елімізде 478 
аралас мектеп болған. Ал қазіргі 
санды жоғарыда айттық. Яғни, 
елдегі мектептердің 30 пайызы осы 
санатта. Онда 1,5 миллион оқушы 
білім алып жатыр. Басым к#бі 
ресми тілде оқиды. 

Елбасы Нұрсұлтан Назарбаев 
қазақ тілін «Үш тілдің біріншісі, 
негізгісі, бастысы, маңыздысы» 
деп атап к#рсеткені баршаға мәлім. 
+йткенмен, аралас мектептер осы-
ған тосқауыл тәрізді. Бұл с#зімізді 
құптаушылар жетерлік. Мәселені 
жаз басында «Nur Otan» партия сы-
ның мүшелері де қозғаған болатын. 
Партияның Білім мен ғылымды 
дамытудың республика лық қоғам-
дық кеңесі жаңадан ашылатын 800 
мектепке қойылар басты талап  
қазақ тілінде білім беруі екенін 
атап #ткен еді. Біз аралас мектептер 
орыс тілінде білім беруге басымдық 
беретінін айттық. С#зіміз жалған 
болмасын, осы дүниеге жеке тоқ-
талып к#рсек. 

ҚАЛАЛАР ҚАЗАҚШАҒА САЙ 
КЕЛМЕЙ МЕ?

Жыл басында Білім және 
ғылым министрі Асхат Аймағам-
бетов бір сұхбатында Қазақстан-
дағы барлық оқушы мемлекеттік 
тілде білім алуы қажет екенін 
айтқан. Осыдан кейін министр 
барлық ата-ананы осы мақсатта 
жұмылуға шақырып, қазақтілді 
мектептердің жақсы к#рсеткішін 
алға тартты. Жалпы, республика 
бойынша қазақ мектептерінің үлесі 
65 пайыз (2019 жылы 66 пайыз еді). 
Десек те, елдің солтүстігінде мем-
лекет ттік тілде білім беретін білім 
ордалары аса к#п емес. Шынды-
ғында тапшы. Жағдайы мәз емес 
#ңірлер басында Қостанай облысы 
тұр. Мұнда мемлекеттігі бар, 
жекеменшігі бар, 494 мектеп білім 
береді. Оның 118-і ғана қазақ 
мектебі, 114-і – аралас. Аймақтағы 
110 мыңнан аса оқушының 32 
мыңы ғана қазақ тілінде білім 
алады. Облыста қазақ мектептері-
нің үлесі 25 пайыз, қазақша оқып 
жатқан оқушылар үлесі 29 пайыз-
дың айналасында. Үштен бір б#-
лігін де толтыра алмайды. Қоста-
най дағы халықтың 40 пайызы 
қазақтар екен. Бірақ не мектеп, не 
мемлекеттік тілде білім алатын 
оқушылар үлесі неге 40 пайызға 
толмайды? Демек, қазақ мектеп-
терінде баласын оқытуға құлықсыз 
ата-аналардың бары анық. Сол 
секілді Солтүстік Қазақстан об-
лысында да мектептер жайы к#ңіл 
к#ншітпейді. 259 орыс мектебі, 95 
аралас, 114 қазақ мектебі бар. 
Қазақ мектептерінде оқитын 12 
мың баладан орысша білім алатын 
балалар 3 есе артып, 36 мыңнан 
асқан. Ал 95 аралас мектептің жайы 
бізге беймәлім. 

К#кшетау қаласында да 21 
аралас мектеп бар, қазақ мектеп-
терінің саны т#ртеу ғана. Жағдайды 
қалай бағаласаңыз да еркіңізде, тек 
оңып тұрған ештеңе жоқ. Жаңағы 
айтқан 21 аралас мектепте қазақ 
тілі пән ретінде оқытылады. Қазақ 
сыныптары аз. Бір мысал, былтыр 
қаладағы № 1 мектеп гимназия-
сында 67 сыныптың 20-сы ғана 
қазақша оқытқан. Қалған 47-сі 
орыс тілінде білім береді. Жалпы 
оқушының 74 пайызы жаңағы 47 
сыныптың еншісінде. Ал аралас 
мектептер орыс мектептерінің 
орнын толтырған.

Нұр-Сұлтан қаласында қазақ 
сыныптарында 108 мың, орыс 
сыныптарында 85 мың бала оқиды. 
Алматыда 140 мың бала қазақ 
сыныбында, 153 мың бала орыс 
тілінде білім алады. Бірақ қаладағы 
мектеп жасындағы балалардың 
этникалық құрамына қарасақ, 195 
мың баланың ұлты қазақ екен. 
Соңғы кездері кейбір қазақ мектеп-
терінің аралас мектеп үлгісіне 
ауысып жатқанын да естідік. Білім 
саласына жауаптылар баяғы бір 
себепті алға тартады: «орыс тілінде 
білім алуға сұраныс бар».   

БАРЛЫҚ ЖАУАПКЕРШІЛІК 
АТА-АНАДА МА?

Білім және ғылым министрлігі 
Нұр-Сұлтан қаласында салынып 
жатқан мектептердің дені аралас 
тілде білім беретінін хабарлады. 
Ведомствоның да ұстанымы бел-
гілі, «бәрі сұранысқа сай» демек. 
Сол жағалауда орыс тілінде оқы-
татын мектептер аз болғандықтан, 
аралас мектептегі бала саны к#п 
екен. Оның үстіне үш ауысымды 
мектептің к#птігі басты проблема 
болған. Осы проблеманы шешудің 
т#те жолы аралас мектеп салу 
сияқты. Бірақ аралас мектептегі 
идеология б#лек екенін ескерттік. 
Ата-аналар қазақша басталған 
жина лыс тың орыс тілінде аяқтала-

тынын жиі айтып шағымданады. 
Аралас мектеп болғанымен, дирек-
торынан бастап орысша с#йлей-
тін ге ұқсайды. Мұны к#рген 
балалар да 40 минут ана тілде тәлім 
алғанымен, қоңырауда орысша 
шүлдірлейді. Мәселенің түйіні 
тереңде жатыр. Осы тұста сала 
маманының пікірін сұрап к#рген 
едік.

– Орыс мектебіне,  орыс 
сынып тарына балаларын кім 
оқытады? Болашағын солтүстіктегі 
к#рші елмен байланыстыратын 
адамдар оқытады. Мүмкін басқа да 
себептері бар болар. Бірақ бір 
шындық бар, еліміздің келешегі 
қазақ тілінде білім алғандардың 
ығына жығылады. Нақты себептер 
бар. Бірінші – демография. Сыртқа 
орыстілділер к#п к#шіп жатыр. 
Қазақ саны #сіп отыр. Екінші, 
орыс тілінің әлемдік аясы тарылды. 
Кеңес тұсында 400 миллион адам 
күнделікті орыс тілін қолданса, 
қазір 200 миллионға жетпейді. Бұл 
сан азая берері с#зсіз. Үшінші 
себеп, қазақ мектептерінде білім 
сапасы артты. ҰБТ нәтижелерін 
қарай беріңіз, орыс мектептің 
түлегі емес, қазақша оқығандар 
к#п жинап тұр. Ол аз десеңіз – 
әлем дік пәндік олимпиадада оза 
шапқандар қазақ тілінде оқыған. 
Қазір орыстілді мамандар елге 
тұрақтамайды. Сондықтан елімізде 
орыстілді  мамандар тапшы. 
Қазақтілді мамандарға сұраныс 
артады. Қорыта айтқанда, орыс 
мектептеріне балалар оқи береді, 
бірақ оның осы елдегі келешегі 
байланып жатқанын түсінбейді, 
– дейді білім саласының сарапшы-
сы Аятжан Ахметжан.    

Білім сапасын тілге тиек етпе-
ген күннің #зінде, мектептердегі 
жағдай аса жақсы емес. Респуб-
ликадағы қазақ мектептерінің үлесі 
65 пайыз болуы – аз к#рсеткіш. 
Егер жіктеп отырар болсақ, аралас 
мектептердің #зі орыс мектеп-
терінің қатарын толтыруы мүмкін. 
Қанша жерден сұраныс деп, 
баласын орыс мектебіне берген 
ата-аналарды жазғырсақ та, жағдай 
оңалмайды. Сондықтан қазақ 
мектептерін к#бейтумен қатар, 
мемлекеттік тілде білім алатын 
балалардың санын еселеу жолын 
іздесек керек. Бұл солтүстіктегі 
облыстар мен үлкен мегаполис-
тердің проблемасы емес, күллі 
елдің бас ауыртар дүниесі. Алматы 
облысында 256 мың, Түркістан 
облысында 171 мыңнан астам, 
Ақт#бе облысында 73  мың, 
Маңғыстау облысында 25 мыңнан 
астам бала аралас мектепте оқиды. 
Бәлкім, бар айып орыс тіліндегі 
оқуды сапалы санайтын ата-
аналарда ма екен?

Журналист, жазушы, 
теледраматург әрі �о%ам 
�айраткері С�лтан Ораза-
лин 80 жасында �мірден 
озды.

Халықаралық телевизия 
және радио академиясының 
академигі, кұрметті ардагер 
Сұлтан Оразалин 1941 жылы 
Шығыс Қазақстан облысының 
Аяг#з қаласында туған.

Ол – к#ркем телевизияның 
негізін салушылардың бірі. 
Қазақ телевизиясының әдеби-
драмалық бағдарламалар бас 
редакциясын тұңғыш рет 
ұйымдастырып, оны 15 жылдан 
астам басқарған. 

Оның  «Сұхбат», «Қымыз-
хана», «Кездесу», «Шұғыла», 
«Ай тыс», «Халық қазынасы» 
т.б. хабарлар циклы мен «Кек», 
«Отырар ойраны», «Mлім фаб-
рика сы», «Қашқын»  т.б. теле-
қойылымдары халыққа кеңінен 
танылды.

Саналы ғұмырын қазақтың 
әдебиеті мен мәдениетін дәріп-
теп, туған тілінің тұғырын, 
ұлты ның ұлық мүдделерін ту 
еткен есіл тұлға артына алты 
ұрпаққа азық болар шығарма-
шылық үлес пен ғылыми мұра 
қалдырып кетті. Тәуелсіздіктің 
таңында тәй-тәй басқан жаңа 
елдің игілігіне қызметке келіп, 
жас мемлекеттің ұлттық #рісін 
кеңейтуге білек сыбана кірісті.

 Сұлтан Оразалин – ауыз 
әдебиеті жанрларын, оның 
ішінде айтыс, терме, жыраулық 
#нерді  қайта жаңғыртып, 
к#гілдір экранда насихат талуы-
на зор үлес қосқан тұлға.

Ажалға араша бар ма?!
Жатқан жері жайлы, топы-

рағы торқа болсын!
Марқұмның туған-туыс-

тарына, отбасына қайғысына 
ортақтасып, к#ңіл айтамыз.

Aiqyn газетінің ұжымы

Ел руханияты тағы бір 
тарланынан айырылды

Қазақстан #кілдері ПТР-тест 
тап сырып, арнайы тіркеуден #тіп 
үлгерді. Одан кейін олим пиада-
лық қалашыққа орна лас ты. «Енді 
біртіндеп дайындыққа ден қой-
дық», – дейді Ұлттық паралим-
пиада комитетінің #кілдері. 

Биыл байрақты бәсекеге 
жерлестеріміз 25 лицензия жеңіп 
алды. Жүзуден 7, дзюдодан 6 
және пауэрлифтингтен 5 жол-
дама бар. Бұған қоса қазақстан-
дық спортшылар жеңіл атлетика, 
таэквондо, ескек есу және оқ ату 
бағыттары бойынша да сынға 
түседі. Алғашқы бәсекелер 25 
тамызда басталады. Қазақстан-

дық спортшылар арасынан ең 
бірінші болып жүзу шеберлері 
жарысқа қатысады. 

– Ең бастысы – барлығы дін-
аман. К#ңіл күйіміз жақсы. Тест 
тапсыру, тіркеуден #ту, басқа да 
құжатбастылыққа қатысты 
мәселелер біраз уақытты алады. 
Бірақ оған түсіністікпен қарай-
мыз. Mйткені бұл – ең алдымен 
біздің қауіпсіздігімізге қатысты 
шаралар. Енді жаттығуды пы сық-
тап, ел абыройын асқақ татуы мыз 
қажет, – дейді ұлттық құрама 
мүшесі Зүлфия Ғабидул лина.

М.ХАҚНАЗАР

Бірер к�ннен со� Токиода Паралимпиада ойындары 
басталма�. Осы%ан байланысты әлемдегі мы�да%ан 
спортшы жапон астанасына а%ылып жатыр. Оларды� ара-
сында елімізді� ��рамасы да бар. 

Жа�ын к�ндері +�рбан 
Бердыев алматылы� «+ай-
рат» футбол клубыны� бас 
бапкері атанба�. Б�л жайын-
да спорт басылымдары 
жарыса жазып жатыр.

Оның к#мекшісі ретінде 
«Рос товта» бірге жұмыс істеген 
Дмитрий Кириченко тағайын-
далады. Мәліметтерге сенсек, 
маман Алматыға келіп үлгерген. 

Бердиев осы уақытқа дейін клуб 
иесі Қайрат Боранбаевтың ке-
ңес шісі қызметін атқарып келді.

Жаттықтырушы бұған дейін 
«Қайратты» екі рет, 1991-1993 
ж ә н е  1 9 9 4 - 1 9 9 5  ж ы л д а р ы 
баптаған еді. Осы жолы клубқа 
үшінші рет бапкер ретінде 
оралуы мүмкін.

Ал алматылық клубтың 
бұрын ғы бапкері Кирилл Кекер 
команда Еуропа лигасының 
ү ш і н ш і  і р і к т е у  к е з е ң і н д е 
армениялық «Алашкерттен» 
ұтылған соң орнын босатқан 
болатын. «Қайрат» қазір ҚПЛ 
турнир кестесінде үшінші орынға 
жайғасқан. Команда Конферен-
ция лигасының топтық кезеңіне 
шығуға жақын тұр.

М.ТHЛЕУ

+аза�станды� жас теннисшілер $з-
бекстан астанасы Ташкентте ITF Juniors 
G3 сериясы бойынша �ткен халы�аралы� 
турнирде же�імпаз атанды. +аза�-
станны� теннис федерациясы мәлім 
еткендей, ITF жастар рейтингісінде 
206-орында т�р%ан отандасымыз Аружан 
Са%ынды�ова жекелей сында �здік 
шы�ты. 

Теннисші тартысты #ткен финалдық 
бәсекеде түркиялық Лейла Елмазды 6:4, 4:6, 6:2 
есебімен тізе бүктірді. Тағы бір қазақстандық 
Сандуғаш Кенжебаева Беларусь #кілі 
Александра Азаркомен жұптық сында ешкімді 
шақ келтірмеді. Олар финалда қазақстандықтар 
Аружан Сағындықова мен Карина Ризвановадан 
айласын асырды – 6:4, 6:4. 

Сандуғаш Кенжебаева жекелей сында 
ширек финалда Қырғыз Республикасынан 
келген Владислава Андреевскаяға жол берді. 
Мұнда Мария Синицына мен Еркежан 
Арыстанбекова жартылай финалға дейін жетті. 
Жұптық сында тағы бір қазақстандық, 16 
жастағы Максим Батютенко спорттық 
жолында #зінің екінші титулына қол жеткізді. 
Ол #збекстандық Амир Милушевпен бірге 

финалда қазақстандықтар Никита Сидоров 
пен Олег Сыроватскийді 6:3, 6:7, 10:7 есебімен 
ұтты. 

Сонымен, Ташкентте ашық хард т#сенішінде 
#ткен жарыста қазақстандық жастар т#рт 
чемпиондық атақтың үшеуін жеңіп алды. Тағы 
бір қазақстандық София Исакова Ирпень 
Украина қаласында ITF Juniors G3. ITF Juniors 
G3 сериясы бойынша #ткен Aizenstadt Memo-
rial 2021 турнирінде жеңіс тұғырына к#терілді. 

Ол финалда украиналық Полина Кузнецованы 
2:6, 6:0, 6:3 есебімен қапы қалдырды. Осылай 
София Исакова биыл алғашқы табысына қол 
жеткізіп отыр. Сондай-ақ Дамир Жалғасбай 
Арменияда #ткен Kuregian Memorial Cup 14&un-
der жарысында соңғы сында армениялық 
Михаил Аванесянға 7:6, 1:6, 1:6 есебімен есе 
жіберді.

М.ЖАЛҒАСҰЛЫ
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